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Lámpás csomópont a felüljáró melletti keresztezõdésben
Lámpás csomópont épül a Tiszavasvári út – Derkovits

utca keresztezõdésében. A beruházás tovább segíti a biz-
tonságos közlekedést és várhatóan a szeptemberi iskola-
kezdésre befejezõdik. A Kertvárosban egyre többen él-
nek, így kiemelt az a városrész a közlekedési infrastruk-
túra-fejlesztések szempontjából is.

Fontos bevezetõszakasza a városnak a Tiszavasvári út,
a Kertvárosból mintegy tízezren, a környezõ kisebb tele-
pülésekrõl és tanyákról pedig több mint harmincezren
ezen a szakaszon keresztül tudnak bejutni a megyeszék-
helyre. 1977-ben elkészült a Tiszavasvári úti felüljáró, s
2020 õszén bejelentették, elkezdõdik a hídszerkezet fel-
újítása. A Magyar Közút az elmúlt idõszakban befejezte
a több évtizedre szóló szerkezeti átalakítását, amelyhez
az önkormányzat is csatlakozott.

Kanyarodó sáv, kerékpárút
A fejlesztések folytatásaként lámpás csomópont épül

a felüljáró utáni keresztezõdésben egy 855 millió forint

értékben elnyert pályázatnak köszönhetõen. Nyíregyhá-
za önkormányzata a Magyar Közúttal együttmûködve va-
lósítja meg a beruházást EU támogatással. Kanyarodó sáv
kialakítását, kerékpárút és járda nyomvonalának módo-
sítását és a meglévõ csapadékelvezetõ rendszer átépíté-
sét is tartalmazza a projekt. A 36. számú út két oldalá-
nak kapcsolatát biztosító járda áthelyezésére is szükség
lesz, valamivel távolabb kerül a felüljárótól. Jelenleg töb-
bek között tart a Kassa és Csalitos utcán a szegély bontása
és építése, a támfal betonozása. Az újabb beruházás rész-
leteit sajtótájékoztatón ismertették múlt héten. – Komoly
ütemben halad a munka, már látható a 2x2 sáv körvonala.
Nagyon intenzív forgalom van ezen a szakaszon, az Atlé-
tikai Centrum, valamint a Kertváros–centrum közötti kap-
csolat miatt is, a LEGO-hoz egyre többen járnak dolgoz-
ni, továbbá évek óta autópálya-feljutási irányt is jelent
ez az út – nyilatkozta dr. Kovács Ferenc polgármester.

3 százalék alatt a munkanélküliség
Az átmenõ forgalom nagy részét a munkába érkezõ

állampolgárok teszik ki, akik egyre többen vannak –

mondta dr. Vinnai Gyõzõ, a város és megye nyugati
térségének országgyûlési képviselõje. – Van munka-
hely, s Nyíregyháza olyan munkanélküliségi mutatót
produkált, amire az elmúlt 12–13 évben nem volt pél-
da, jelenleg 3 százalék alatt vagyunk, ez a szám az
országos átlagtól is jobb picivel – mondta dr. Vinnai
Gyõzõ.

Fejlesztések a Kertvárosban
A Kertváros és a centrum kapcsolatát több beruhá-

zás is segítette az elmúlt években, valamint a város-
részen belül is több fejlesztést sikerült megvalósítani.
Ezek közül néhány: a Derkovits, a Fészek és a Szél-
sõbokori utak felújítása, megépült a nyugati elkerülõ,
illetve több körforgalom is. A környék további fontos
beruházása volt az Antalbokor, Rókabokor és Zombori-
bokor bekötõútjainak felújítása. A jelzõlámpás cso-
mópont kialakítását várhatóan a szeptemberi iskola-
kezdésig befejezik, így addig kérik az arra közleke-
dõk türelmét.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Idén is palántavásár

A Búza téri Piaccsarnok elõtti területre felállított 48 kecskelábas asztalról vásárolhatják meg a palántákat április 15.
és június 15. között a veteményezni vágyók.

Gépjármû Ügyintézési Pont

Gépjármû Ügyintézési Pontként nyit újra a Nyíregy-
háza Hõsök terei Kormányablak május 2-án. Az intéz-
kedéssel a lakosság is rövidebb idõ alatt tudja elintéz-
ni gépjármûvel kapcsolatos ügyeit a város két Kor-
mányablakában, és a vállalkozások is jól járnak.

Az átalakítás célja, hogy a gépjármû-kereskedéssel, át-
írással, fuvarozással és közúti áruszállítással foglalkozó
vállalkozások számára gyorsabb ügyintézést biztosítson és
a vármegyeszékhely másik két Kormányablakában (Kos-
suth tér, Állomás tér) jelentõsen csökkentse a napi ügy-
félforgalmat, így a lakossági ügyintézést is gyorsítsa.

A Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Kormányhiva-
tal folyamatosan fejleszti az ügyintézés színvonalát. A
tapasztalatok azt mutatták, hogy a nyíregyházi kor-
mányablakokban a gépjármû-kereskedõk és átírással fog-
lalkozó vállalkozások által kezdeményezett ügyintézé-
sek száma az összes ügyforgalom mintegy kétharmadát
tette ki. Ez indokolta, hogy a gépjármû-kereskedõk, át-
írók ügyintézése a lakossági ügyfelektõl elkülönülten
történjen, ezáltal mindkét ügyfélkör számára gyorsabb,
egyszerûbb, kiszámíthatóbb lesz az ügyintézés. A Gép-
jármû Ügyintézési Ponton klasszikus ügyfélfogadás nem
zajlik, a kérelmek átvétele és az elkészült anyagok át-
adása ütemezetten, elõzetes egyeztetés szerint zajlik.
A Gépjármû Ügyintézési Pont május 2-ától várja ügyfe-
leit Nyíregyházán, a Hõsök tere 3. szám alatt.

Turisztikai attrakcióinkat
népszerûsítették

 
Nemrégiben Nyíregyháza és a térség turisztikai att-

rakcióit népszerûsítették a Nyíregyházi Turisztikai
Nonprofit Kft. munkatársai a 24. Szolnoki Utazás Kiál-
lításon.

  A város egyik legfrekventáltabb területén, az Aba-
Novák Kulturális Központ elõtti részen várták a látoga-
tókat a turisztikai irodák és települések, valamint a he-
lyi termelõk faházai. Énekesek, zenekarok, valamint a
díszvendég Sümeg programjai szórakoztatták az érdek-
lõdõket a Hild János téren felállított színpadon, az
Agórában kiállítások várták a látogatókat, a gyermekek
részére pedig izgalmas foglalkozásokat szerveztek.

– Szolnok meghatározó küldõ desztináció a térség
számára, kedvelik Nyíregyházát és a turisztikai att-
rakciókat, leginkább az állatparkot, de a fürdõ és a
múzeumfalu is népszerû a városunkba látogatók köré-
ben. Mivel sokan jártak már Nyíregyházán, így keres-
ték az újdonságokat és programokat is. Igazi öröm volt,
hogy a faházat felkeresõk nemcsak elvették a kiadvá-
nyokat, hanem jóízûen elbeszélgettek a Nyíregyházá-
hoz kötõdõ élményeikrõl, a város szépségérõl az iroda
munkatársaival – tájékoztatta szerkesztõségünket
Furkóné Szabó Marianna ügyvezetõ.
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Egy gipsz Benczúr-mellszoborral és kézirat-dokumen-
tumokkal gazdagodott a 30 esztendõs Kállay Gyûjtemény.
A civil adomány már Benczúr Gyula festõpalettája mel-
lé került, így várja az újabb állandó kiállítás látogatóit.
A jubileumi esztendõ folytatásáról is tájékoztatott a gyûj-
temény vezetõje. Szakmai konferenciák mellett idegen
népek kultúrája és gasztronómiája, de Dolák-Saly Ró-
bert és a Kállay Saunders Band is vendégeskedik a Kállay-
házban.

Hogyan függ össze a szobrászat, a mûvészet a sebé-
szettel? Elmondja az adományozó, aki egy magángyûj-
teményben talált rá Benczúr Gyula gipsz mellszobrára.
A mesés történet szerint Zala György szobrászmûvész
ebbõl öntötte a bronzportrét. A mûvész megformázta Deák
Ferenc vagy Jókai alakját is, és baráti viszonyt ápolt Ben-
czúr Gyulával.

– A plasztikai sebészetben a funkció és a forma soha
nem elkülöníthetõ. Mindig megpróbálunk természetes
egységeket létrehozni. Magunkat szeretjük is mûvészek-
nek hívni, mivel a természetes arányok nagyon fontosak
a mi szakmánkban, akár egy mûtét tervezésénél. Egye-
temista korom óta érdekelt a kultúra, így szabadidõmben
gyakran foglalkoztam régiségpiacok és egyéb gyûjtemé-
nyek látogatásával – fogalmazott az adományozó, dr.
Illéssy Rudolf.

Nyíregyházán van a helye
A városban született mûvész gipszportréjának termé-

szetesen Nyíregyházán van a helye. Ez a közel 100 éves
alkotás több bronzöntést nem bírna már el. Zala György
szobrászmûvész után nagy kincs maradt városunkra.

– A budapesti Hõsök terén látható Millenniumi emlék-
mûnek a hét szobrásza között volt, aki csinálta azokat a
gyönyörû alkotásokat, illetve õ fejezte be az Aradi vérta-
núk szobrát, ami Aradon látható. Van egy nemzeti arc-
képcsarnok szoborba öntve, a Magyar Nemzeti Galériá-
ban. Ott olyan magyar nemzeti festõk láthatók, akik igen
jelentõs, korszakalkotó tevékenységükkel különbözõ stí-
lust teremtettek, és köztük van Benczúr Gyula is. Ez a
gipszszobor annak az eredetije, amirõl öntötték ezt a

Az uszodában ülésezett az Idõsügyi Tanács

Újabb kincsekkel gazdagodott a Kállay Gyûjtemény

bronzszobrot. Magyarán mondva, ez a gipszalkotás meg-
maradt, nem került szemétbe, nem csináltak belõle töb-
bet, nem kopott el – tájékoztatott dr. Ulrich Attila alpol-
gármester.

Fontos dokumentumok
Az ifjúkori Benczúr-portré mellett fontos dokumentu-

mok is napvilágra kerültek. 1937-ben keletkezett az
egyik oklevél, melyet Seregély Dezsõ úrnak adományoz-
tak, a magyar katolikus irodalom kiemelkedõ támoga-
tásáért. Az aláírók között láthatjuk Kállay Miklós, a
késõbbi miniszterelnök kézjegyét is. Nemkülönben je-
lentõs a másik okirat is.

– Ghyczy Jenõ, a Magyar Külügyminisztérium tiszt-
ségviselõje volt 1944-ben, de már évtizedekkel elõtte
is. Amikor a német hadsereg megszállta Magyarorszá-
got március 19-én, utána õ már nem vállalta az együtt-

mûködést a felálló új kormánnyal, és lemondott poszt-
járól. Ez a bejelentés, ez a levél tartalmazza ezt a dön-
tést, ezt kaptuk meg, és adjuk át a gyûjteménynek –
mondta dr. Riczu Zoltán, a Kállay Gyûjteményért Ala-
pítvány elnöke.

További programok
A tájékoztatón sorolta az évfordulós esztendõ további

programjait a gyûjtemény vezetõje. A napokban nyílt
vadászati kiállítás, kitüntetés- és érdemrend-történeti elõ-
adássorozat indul. A szakmai programhoz görög, latin-
amerikai és francia ételek kóstolója is tartozik, meglepe-
tésvendégekkel. Készül majd korabeli képeslap-, illetve
játékfilmes kiállítás is. Ismert már a Múzeumok Éjszaká-
jának programterve is. Szerepel majd a Star Wars, a Dra-
gon Ball és a Marvel, de fellép Dolák-Saly Róbert és a
Kállay Saunders Band is június 24-én.

Nem mindennapi környezetben kezdte múlt keddi ülé-
sét az Idõsügyi Tanács. Ez alkalommal az Eissmann Vá-
rosi Uszoda biztosította a helyszínt. Nem véletlenül,
ugyanis a napirendi pontok között nagy arányban szere-
peltek sportesemények, de szót ejtettek szûrési lehetõsé-
gekrõl, egészségmegõrzõ programokról is.

Az Idõsügyi Tanács az Eissmann Városi Uszoda megte-
kintésével kezdte márciusi ülését. A tanács tagjait Kõ-
halmi Richárd, a sportcentrum ügyvezetõje, valamint
Hajnal Gusztáv, a Nyíregyházi Sportlétesítményeket
Üzemeltetõ Kft. ügyvezetõje fogadta, aki egyben tájé-
koztatást adott az uszoda mûködésérõl, bemutatva egy
zajló úszásóra közepette az intézményt.

Úszás és oktatás

Elhangzott, hogy szombat délelõttönként a „Mozdulj
Nyíregyháza!” programjaként a szenioroknak is lehetõ-
ségük van részt venni úszásoktatásban. – Az idõsek pre-
ventív jelleggel, az egészségük megõrzéséért járnak hoz-
zánk az uszodába, de minden lakosnak van lehetõsége
arra, hogy a mi szolgáltatásainkat igénybe vegye. Reg-
gel 6-tól 14 óráig közönségúszás formájában választják
ezt a sportfoglalkozást – fogalmazott Hajnal Gusztáv.

Sporttalálkozó júniusban

Hornyák Enikõ városi sportreferenssel megbeszélték a
„Szépkorúak Városi Sporttalálkozója” ez évi programját.
Idén is az Atlétikai Centrumban rendezik ezt a közked-
velt találkozót a 60–65 éves korcsoportnak, valamint 65
év felettieknek. A szokásos asztalitenisz, atlétika,
kislabdadobás, játékos ügyességi verseny, valamint ulti
versenyszámokon túl lesz kosárlabda célbadobás, vala-
mint könnyített ötpróba vetélkedõ. A pontos versenyki-
írás május 15-tõl lesz olvasható, a versenyt június elsõ
felére tervezik, melynek zárásaként most is ebédet kap-
nak a résztvevõk. Hornyák Attiláné, az Egészségügyi
Alapellátási Igazgatóság vezetõje elmondta, hogy a na-
gyobb létszámú rendezvényeiken biztosítják az egész-
ségügyi szûrések lehetõségét.

„Ki mit tud?” õsszel

Petneházyné Bugán Magdolnával, az Elsõ Nyírségi
Fejlesztési Társaság elnökével a „Ki mit tud?” városi ve-
télkedõ rendezését tárgyalta meg a tanács. A rendez-
vény idõpontját augusztusi ülésükön pontosítják, s hir-
detik meg. Valószínûleg október elsõ felében tartják a
vetélkedõt.

Aktív programok

Az Idõsügyi Tanács ál-
tal szervezett programnap-
tár sûrû. Az események cél-
ja, hogy az idõsek számára
biztosítva legyen szórakozási le-
hetõség, valamint egy aktív közösségben való részvétel
lehetõsége, ezt segíti például a Szépkorúak Akadémiája,
azaz az „Öregedés Mûvészete” program, mely egy két
féléves elõadássorozat, de a nyári hónapokban is sok él-
mény vár a szépkorúakra. – Örömteli események vannak
elõttünk – foglalta össze Telepóczkyné Farkas Márta, a
tanács titkára.

Fogadóóra

Az Idõsügyi Tanács ismételten felhívja a város nyug-
díjasainak figyelmét, hogy fogadóórát tartanak min-
den hónap második hetének hétfõi napján, így legkö-
zelebb május 8-án 15 és 17 óra között. Várunk min-
denkit javaslatokkal, ötletekkel, észrevételekkel –
tette hozzá Fintor Károlyné, az Idõsügyi Tanács sajtó-
referense.

Benczúr-szobor és kézirat-dokumentumok ajándékba

Dr. Riczu Zoltán, a Kállay Gyûjteményért Alapítvány elnöke, dr. Ulrich Attila, Nyíregyháza alpolgármestere,
dr. Illéssy Rudolf, az adományozó és felesége, Dohanics László gyûjteményvezetõ
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Közgyûlés:   több lesz a térfigyelõ kamera
18 új eszközzel bõvül Nyíregyháza térfigyelõ kame-

ráinak a száma – többek között errõl is döntöttek a város
képviselõi a múlt csütörtöki közgyûlésen. A Közterület-
felügyelet rendszerében mûködõ kamerák száma így 309
darabra emelkedik. A közgyûlésen – melyen sportolói
pályafutásért és közbiztonsági tevékenységért adtak át
díjakat – döntöttek különbözõ támogatásokról is.

Elismerések átadásával kezdõdött a közgyûlés.

Olimpikon és polgárõr
Elõször Szabó Ildikó Európa-bajnoki

ezüstérmes magyar atlétának gratulál-
tak, aki „Nyíregyháza Város Sportjá-
ért” „Kovács (Bütyök) József-díj”-at
vehetett át. Korának egyik legnagyobb
reménységû magyar atlétája volt, a
nyíregyházi sportban betöltött szerepe
és szerepvállalása miatt méltán megér-
demli a város elismerését. Ezt követõen a

„Nyíregyháza Város Közbiztonságá-
ért” „Sztárek Ferenc-díj”-at ad-

ták át Kovácsné Balogh Mari-
annának, az Örökösföld-Újvá-
rosi Polgárõr Egyesület tagjá-
nak, aki aktív szerepet vállal
a bûnmegelõzési tevékenysé-

gekben, valamint az örökös-
földi családi nap egyik szerve-

zõje és a közösségi szolgálatos di-
ákokat is segíti – hangzott el a méltatásában.

Elhunyt a díszpolgár színmûvész
Ezt követõen dr. Kovács Ferenc polgármester szóbeli

kiegészítésében kiemelte, Bárány Frigyest Nyíregyháza
Megyei Jogú Város Önkormányzata, valamint a Móricz
Zsigmond Színház társulata is saját halottjának tekinti. A
Jászai Mari-díjas érdemes és kiváló mûvész, a megye-
székhely díszpolgára, a Móricz Zsigmond Színház alapí-
tó és örökös tagja életének 93. esztendejében hunyt el.

Nyertes pályázatok
– Az önkormányzat három nyertes pályázatot nyújtott

be a Visegrádi Alap felhívására, ezek érintik többek kö-
zött a kisgyermeknevelés területét és a helyi termékek
népszerûsítését – tette hozzá a két közgyûlés közötti idõ-
szakról tájékoztató kisfilmhez dr. Kovács Ferenc.

Kérdéses posták
Majd a posták ügye merült fel kérdésként. – Azt a kér-

dést tették fel nekem, mi van a kertvárosi postával. Ta-
valy novemberben bezárták, ezután 2500 aláírást behoz-
tam polgármester úrnak, el is kezdõdött a tárgyalás, Pató
István osztályvezetõ úr, illetve Podlovics Roland alpol-
gármester úr is hosszú levelezésbe kezdett a postával. A
posta olyan galád – csak ezt a szót tudom használni –
feltételeket szabott, amit az önkormányzat nem tudott
vállalni – mondta az ülésen Póka Imre (Szövetségben
Nyíregyházáért). Ezt követõen vállalkozók is jelentkez-
tek, de abban az esetben sem voltak megfelelõek a felté-
telek. – Mindent meg kell tennünk a városvezetés részé-
rõl, hogy próbáljuk segíteni, hogy a postai partneri prog-
ram keretében realizálódjon a Kertvárosban valamilyen
szolgáltatás. Két vállalkozó jelentkezett, aki potenciáli-
san érdeklõdött a lehetõség iránt, jelenleg egy van to-
vábbra is tárgyalásban. A postai partneri programban kü-
lönbözõ lakosságszám alapján, eltérõ feltételek mentén
tud szolgáltatást nyújtani egy adott vállalkozó, egyezte-
tést kezdeményezünk a posta vezetésével, illetve a vál-
lalkozóval. Nagyon veszélyes ugyanis a 15 ezer
lakosszámú kategóriába besorolni a területet pusztán
azért, mert egy megyeszékhely lakóövezetérõl van szó,
és ez talán eltérõ eredményt mutathat – válaszolt a kép-
viselõnek dr. Podlovics Roland alpolgármester. Az önkor-

mányzat azt kérte a postától, hogy a jövõben bármi-
lyen további intézkedés történik, elõtte társadalmi
egyeztetésként a városvezetést vonják be a folya-
matokba, ez ugyanis eddig nem történt meg. – A
posta eljárása elképesztõ és érthetetlen, nem is
vontak be bennünket, az internetrõl tudtuk meg,

hogy bezárják a postafiókokat. Több közgyûlésen is
szerepelt ez a téma, több levelet írtam, most itt tar-

tunk – tette hozzá dr. Kovács Ferenc polgármester.

Népszerû a mûszakos havibérlet
A képviselõ-testület elfogadta a helyi közösségi köz-

lekedés új tarifarendszer módosításáról szóló elõterjesz-
tést is. 2023 óta számos új díjtermék jelent meg az uta-
sok számára, ezek közül a legkiemelkedõbb a kiegé-
szítõ mûszakos havibérlet, ezt jelentõs mennyiségben
értékesítik. Az új lehetõségnek köszönhetõen számos új
utas jelent meg a helyi autóbuszjáratokon. Az új bérlet-
bõl az eddig rendelkezésre álló adatok alapján már az
elsõ hónapban is 500 darabot meghaladó mennyiséget
értékesítettek, azóta ez már az ezres nagyságrendet is
eléri.

„Pozitívnak látjuk a változást”
– Jómagam és képviselõtársaim is 2010-tõl már folya-

matos kritikával illettük a buszos közlekedés hálózatrend-
szerét, a 2019-es kampányban is konkrét javaslatokat fo-
galmaztunk meg az ellenzéki szövetség részérõl. Nagyon
sok befogadást nyert ebbõl a jelenleg üzemelõ vonalhá-
lózatban, egyértelmûen pozitívnak látjuk azt a változást,
ami a közösségi közlekedésben történt. A vonalhálózat
olyan városrészeket kapcsol össze, melyek korábban nem
voltak elérhetõek közvetlenül, s a tarifarendszerben is
korábban nem elérhetõ plusz elemek jelentek meg, pél-
dául a blokkos jegyvásárlás. Egyértelmûen nagyot lépett
elõre a város, ezt az elõterjesztést is támogattuk, s fontos
az a partnerség, ami a városvezetés, a város és a szolgál-
tató között van, hiszen érdemben mûködtetni a közössé-
gi közlekedést csak ilyen együttmûködéssel lehet – nyi-
latkozta az NYTV-nek Jeszenszki András, a Szövetség-
ben Nyíregyházáért frakcióvezetõje.

„Partnerség a város és a
szolgáltató között”

– Úgy gondolom – visszajelzések alapján is –, hogy
a városlakók megelégedését szolgálja mind a tarifa-
rendszer, mind a menetrend kidolgozása, melyre több-
ször is visszatértünk, hiszen többéves folyamatról van
szó. Olyan városrészeket kapcsoltunk össze, amiket ko-
rábban csak átszállással lehetett elérni. A megújult ta-
rifarendszer különbözõ új lehetõségeket tartalmaz pél-
dául munkába járóknak, családoknak, itt nyaralóknak.
A nagyfoglalkoztatókkal való kapcsolattartás hosszú
évek óta kiemelt figyelmet érdemel a városvezetés
részérõl, a közös igényeket szinte mindenben kielégí-
tõ rendelkezések születtek. Mindkét megújulás példa-
értékû, konszenzusos tárgyalás eredménye, egymásra
odafigyelõ, partneri folyamat zajlik a város és a szol-
gáltató, a Volán között. Meg kell említeni még a vár-
megye- és országbérletet is a napirend kapcsán, ami-
ket május elsejétõl lehet igénybe venni – fogalmazott
kérdésünkre Halkóné dr. Rudolf Éva, a Fidesz-KDNP
frakcióvezetõje.

Dr. Kovács Ferenc: Az autóbusz-telephely
is a közösségi közlekedést szolgálja

– Megvan az eredménye a Volánnal való együttmû-
ködésnek, ami a közgyûlésre, az önkormányzati rend-
szerre is igaz. Egyre jobb lesz a menetrend – ezt a vissza-
jelzést hallom én is. Különösen értékes ez ahhoz viszo-
nyítva, hogy annak idején a Volán beperelt bennünket...
Az idõ bebizonyította, hogy érdemes volt tárgyalni, a
város ebbõl jobban jött ki, de egyben kiemelném, hogy
sokkal jobb a kapcsolatunk is a szolgáltatóval. Jó példa
erre a készülõ új autóbusz-telephely a Tiszavasvári úton.
A gázüzemû buszokhoz ott tudtunk csak töltõállomást
létesíteni, mikor üzembe állt a CNG-flotta, s most egy
dízeles rész is épül a nagyon modern telephely része-
ként, beleértve a szerelõ-karbantartó részleget, már ele-
ve úgy tervezve, hogy elektromos jármûvek fogadásá-
ra is alkalmas legyen – ez tehát több évtizedre szól. S
megegyeztünk a Volánbusszal, hogy a második ütem
tervezése is indul, mellyel az országban egyedülálló,
korszerû telephely lesz, megfelelõ helyen, melynek
mostani fázisa nyár végére elkészül – értékelte a té-
mát dr. Kovács Ferenc polgármester.

Kortárssegítés drogproblémáknál
Az önkormányzat Kábítószer Egyeztetõ Fórumának

beszámolóját 22 igen szavazat mellett fogadta el a köz-
gyûlés. Az önkormányzat, a Nyíregyházi Család- és Gyer-
mekjóléti Központ, valamint civil szervezetek együttmû-
ködésébõl fakadóan pilot program indult, a kortárssegítés
terén aktív fiatalok preventív szereplõkké válhatnak az
olyan ártalmas, veszélyeztetõ jelenségekkel szemben,
mint az iskolai kirekesztés, a kortársbántalmazás, a
cyberbullying és a káros szenvedélyek.

Pénzügyi támogatás közösségeknek
Nyíregyháza közgyûlése pénzügyi támogatást biztosít

a helyi önszervezõdõ közösségek részére, a város anyagi
lehetõségeitõl függõen minden évben egy keretösszeget
állapít meg erre a célra, a 2023. évi költségvetésben
25 000 000 forint összeget. A közösségek a civil, a kultu-
rális, a városfejlesztési és környezetvédelmi, a közbiz-
tonsági, valamint az ifjúsági alap forrásaira adhatták be
kérelmüket, végül 111 pályázó kapott támogatást a kü-
lönbözõ bizottságok döntései alapján.

Támogatás a roma önkormányzatnak
A közgyûlés egyhangúlag megszavazott egy egymil-

lió forintos támogatást különbözõ programok és felzár-
kóztatási tevékenységek folytatására a Roma Nemzeti-
ségi Önkormányzat számára, az önkormányzat költség-
vetési keretének általános tartaléka terhére.

Új térfigyelõ kamerák
A közgyûlés tárgyalt többek között az új közterületi

térfigyelõ kamerák kihelyezésérõl is, ennek értelmében
18 eszközbõl álló rendszert építenek ki az egykori
Tiszavasvári úti laktanyák területén, ahol egy barname-
zõs rehabilitációs TOP program is megvalósul. Ezzel a
18 új eszközzel 309 darabra bõvülhet a térfigyelõ kame-
rák száma Nyíregyházán.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)



4 Környezetvédelem2023. május 2.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Az ûrben járt, most a Nyíregyházi Egyetemen tartott elõ-
adást Farkas Bertalan a 2. ÖkoKonferencián, melynek cél-
ja felhívni a figyelmet arra, hogy a környezetvédelem még
sosem volt ennyire égetõ probléma. A felnövekvõ generá-
ción a sor, hogy folytassák a fenntarthatósági törekvéseket,
hogy a Földünk ne pusztuljon el a közeljövõben.

– Engedjék meg nekem azt, hogy egy kicsit más szem-
léletbõl próbáljam a fenntarthatóságot Önök elõtt megje-
leníteni. Én abban biztos vagyok, hogy az ûrhajós kollé-
gáimmal együtt egy kicsit másképp gondolunk erre – ezek-
kel a szavakkal kezdte a plenáris elõadását Farkas Berta-
lan, az elsõ magyar ûrhajós.

A Nyíregyházi Egyetem a Föld napja alkalmából rende-
zett eseménysorozatot, melyen a fenntarthatóság lehetõ-
ségeirõl és fontosságáról hallhattak az érdeklõdõk. A nem-
régiben tartott konferencia megnyitóján elhangzott, a kör-
nyezetvédelem fogalma az utóbbi idõben egyre gyako-
ribb, már a mindennapos köznyelvbe is beágyazódott. –
Védjük a fákat, az állatokat, a levegõt, a vizeket! Miért is
kell õket védeni? Hiszen õk vannak, a kezdetektõl fogva
voltak is. Valakitõl védeni kell? Sajnos igen. Tõlünk kell
védeni a természetet – mondta beszédében Bajnay Kornél
önkormányzati képviselõ, intézményvezetõ.

„Az utolsó utáni pillanatban vagyunk!”
A fenntarthatóság – hasonlóan a környezetvédelemhez

– egy olyan szó, melyet mindenhol hallunk, olvasunk róla.
Dr. Szabó György rektor szerint olyan sokat használjuk,
hogy már nem is értjük a lényegét. Úgy fogalmazott, hogy
az „utolsó utáni” pillanatban vagyunk, amikor arról be-
szélünk, hogy elkezdünk fenntartható életmódot élni a
bolygónk jövõjéért.

Tegyünk a fenntarthatóságért!
– Amikor Farkas Bertalan a ’80-as években elindult az

ûrútjára, mint kutató ûrhajós, a földi erõforrások kutatása
volt a kiemelt feladata – tette hozzá a rektor. Az ameri-

Az ûrbõl nézve más a Föld

kai és orosz mûholdak már 40 éve képesek voltak olyan
felbontású képeket készíteni a Földrõl, melyek alapján
látni lehetett a természet állapotát, a vizek, erdõk nagy-
ságát, készülhetett mezõgazdasági termésbecslés, a vál-
tozások követése is lehetséges volt. Ezek kimutatták,
mennyire túlhasználódtak a Föld erõforrásai.

A fiatalokon a sor...
Farkas Bertalan szerint a felnövekvõ generáción

a sor, hogy folytassák a fenntarthatósági törekvése-
ket, hogy a Földünk ne pusztuljon el a közeljövõ-
ben. Az ûrkutatás, és annak fejlõdése ehhez nagy-
ban hozzájárul, ahogy a dandártábornok fogalma-
zott: egy másik irányból közelíti meg a témát. A
Nyíregyházi Egyetem megerõsíti ezeket a gondola-
tokat, ezért különös figyelmet fordítanak a Föld napja
alkalmából szervezett eseménysorozatra, ezáltal a
fiatalok érzékenyítésére. A résztvevõk a Zöld Óvo-
da programról hallhattak, mintegy 5 elõadó ismer-
tette a fenntarthatóság és az ökoszemlélet módsze-
reit az intézményekben.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

ÉAK: hozzájárulnak egy élhetõbb
város megteremtéséhez

Tisztább levegõt
a jövõnkért!

Játékos feladatok, elõadások, különbözõ programok
várták a fiatalokat a Föld napja alkalmából. A hangsúly
a légszennyezettség csökkentésén volt. Az esemény egyik
fõ célja a gyerekek szemléletformálása. 

Az Európai Határvárosok Korlátolt Felelõsségû Európai
Területi Együttmûködési Csoportosulás egy pályázat útján
azt a célt tûzte ki, hogy javítsa a levegõminõséget, csök-
kentse a légszennyezettséget Szatmárnémetiben, Ungvá-
ron és Nyíregyházán, közvetetten pedig a régióban.

Ha nem vigyázunk a Földre, azzal visszafordíthatat-
lan károkat okozunk. Ezért indult el a világ legnagyobb
önszervezõ mozgalma, a Föld napja. Ez alkalomból ül-
tettek fákat idén is az Észak-Alföldi Környezetgazdálko-
dási Nonprofit Kft. munkatársai, csatlakozva a polgár-
mesteri fásítási programhoz. Missziójuk most is fontos:
így kívánnak hozzájárulni egy élhetõbb környezet meg-
teremtéséhez. Emellett biztatják a lakosokat arra, hogy
környezettudatosan éljenek, segítve ezzel a globális célt.

Az Észak-Alföldi Környezetgazdálkodási Nonprofit Kft.
fõ profilja a hulladékgazdálkodás, ebbõl a tevékenységi
körbõl adódóan nagy hangsúlyt fektetnek környezetünk
megóvására, a környezeti károk megelõzésére. Ezen túl
több fronton igyekeznek hozzájárulni a környezetvédel-
mi célok megvalósításához, ilyen a faültetés.

– Idén 2 nyírfát ültettünk, valamint hátul, a parkolók
mellett 10 kislevelû hársat és 10 turkesztáni szilt. Tevé-
kenységünkbõl kifolyólag környezetünk szebbé tétele,
megóvása, az épített és a természetes környezetünk rend-
betétele fontos feladatunk. Úgy gondoljuk, teszünk an-
nak érdekében, hogy Nyíregyháza zöldfelülete is nagyobb
legyen, ezért ültetjük a fákat is – mondta el az ÉAK Non-
profit Kft. cégvezetõje, Petró Árpád.

Fontos a lakosság együttmûködése
„Ki mondta, hogy nem tudod megváltoztatni a vilá-

got?” Ez a kérdés írta körül a nemrégiben tartott program
üzenetét. Megmutatja, hogy minden törekvés számít. A
lakosságnak nagyon sok lehetõsége van arra, hogy fenn-
tarthatóbb módon éljen, óvja a bolygót. Az ÉAK tevé-
kenysége is sokkal hatékonyabb, ha az emberek is együtt-
mûködõk a szelektív hulladékgyûjtésben, melyhez a köz-
szolgáltató a lakosság rendelkezésére áll, és biztosítja a

szállítást, valamint az edényzetrendszert. A városlakók-
nak ezeket tudatosan kell használnia.

– Ennek érdekében megteszünk mindent, ami a tudat-
formáló/szemléletformáló marketingtevékenységünk se-
gítségével történik meg. Ezek a feladatok a szolgáltatá-
sunkat teszik hatékonyabbá. Nagyobb mennyiségben ke-
letkezik szelektív hulladék, ezzel elérjük, hogy lecsök-
kentjük a lerakásra kerülõ hulladék mennyiségét. Mind-
amellett, hogy a szelektív csomagolási hulladékot vár-
juk a lakosságtól, várjuk a veszélyes hulladékot is, hogy
azt is szakszerûen adják át nekünk a hulladékudvarok-
ban, lecsökkentve ezzel a környezetterhelés mértékét.
Minden városlakó feladata a saját közvetlen környezeté-
nek a kialakítása és gondozása, annak érdekében, hogy
egy még szebb és még élhetõbb várost tudjunk biztosíta-
ni magunknak – hívta fel a figyelmet Petró Árpád.

Az Észak-Alföldi Környezetgazdálkodási Nonprofit Kft.
nagyon fontosnak találja, hogy komolyan vegyük a kör-
nyezettudatos életmód bevezetését, hiszen minden tevé-
kenységünk befolyásolja a bolygónk létét, ha nem vigyá-
zunk, azzal visszafordíthatatlan károkat okozunk.

Cél a levegõminõség javítása
A légszennyezés – különösen az idõszakosan magas

szállópor-szennyezettség – a határ menti térségben ko-
moly kihívást, valamint jelentõs egészségügyi kockáza-
tot is jelent minden lakos számára. A projekt célja ezért
a levegõminõség javítása, a lakossági fûtés és a városi
közlekedés által okozott szennyezés – különösen a ré-
szecskeszennyezés – csökkentése.    

Környezettudatosság növelése
A lakosság – különösen a fiatalabb generációk – kör-

nyezettudatosságának növelése érdekében rendezvénye-
ket tartanak. Az Atlétikai Centrum is egy ilyennek volt a
helyszíne, ahol játékos feladatokkal, tesztekkel és elõ-
adásokkal várták a gyerekeket.

A program egyik része a gyalogos közlekedés feltételei-
nek javításával az emberek ösztönzése arra, hogy a gyalog-
lást vagy a kerékpározást válasszák az autóhasználat he-
lyett. A nap során elõadást hallgathattak meg a fiatalok a
nyíregyházi környezetvédelmi fejlesztésekrõl, a város le-
vegõminõségének javításáról. A projekt tovább folytatódik.

Mobil mérõmûszerek városszerte
– A mobil mérõmûszerek kihelyezése a város területén

már elkezdõdött, és hatvan darabot szerelünk majd fel.
Ezzel párhuzamosan Szatmárnémetiben is húsz mérõt he-
lyezünk ki, és májusban érkezik az az OMSZ által hitele-
sített berendezés, mely szintén a szálló por koncentráció-
ját méri – mondta Gál István, az ETT igazgatója. 

A pályázat keretében a már kibocsátott károsanyag-
részecskék elnyelésének növelése érdekében pedig fá-
kat ültetnek.                                       (Szerzõ: Dankó László)
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20 középiskola 85 osztályának 1976 végzõs diákja
búcsúzik iskolájától, a ballagás ünnepélyes alkalmával.
A hagyományok szerint, mielõtt elengedné õket a város
a nyíregyházi középiskoláktól, találkoznak a városveze-
tõkkel, akik hasznos útravalókkal látják el az érettségi
elõtt állók képviselõit. Dr. Kovács Ferenc polgármester
köszöntötte a ballagókat a Krúdy-teremben.

Egy bõ héttel a ballagás elõtt a nyíregyházi maturáló
diákok képviselõi beírták magukat a város kapcsos köny-
vébe, mely jelképes kapcsolat a diákok és Nyíregyháza
önkormányzata között. A napokban pedig 20 középisko-
la 85 osztályából érkeztek végzõs tanulók, hogy közel
kétezer diáktársuk nevében fogadják a városvezetõk jó-
kívánságait és ajándékát.

– Gondoljatok arra, mit kaptatok az iskolától, a taná-
raitoktól! Mit jelentett ez? Ez majd a következõ években
is elõjön, és csupa pozitív formában. Gondoljatok a bará-
tokra, szerelmekre, és a családotokra, szüleitekre is! Az
ember késõbb jön rá arra, hogy mennyire fontos volt ez a
diákévek alatt is. Az önkormányzat, a városvezetés is na-
gyon fontosnak tartja ezt a mérföldkövet a ti életetekben,
hiszen azon dolgozunk, hogy minél többen – akik most
ballagnak – visszajöjjenek Nyíregyházára. Mi kell ehhez?
Két fontos dolog. Jó munkahely és lakás. Ezt indítottuk négy
évvel ezelõtt. Van egy Nyíregyháza Hazavár program,
amivel – a kormányzati támogatások mellett – segítjük a
fiatalok, házaspárok indulását – fogalmazott köszöntõjé-
ben a polgármester, dr. Kovács Ferenc.

20 középiskola diákja búcsúzik az alma matertõl

Új munkahelyek teremtésén dolgoznak

A város elsõ embere megtoldotta még a búcsúzót egy
atyai jótanáccsal: Csak olyat tanuljatok, olyan munka-
helyet válasszatok, amit szerettek! Szólt arról is, hogy
most is új munkahelyek teremtésén dolgoznak. A vissza-
térõk számíthatnak a dél-koreai és egy német cég állás-
ajánlatára is a jövõben. Ezután dr. Ulrich Attila alpolgár-

mesterrel gratulált a végzõsöknek, és átadták az emlék-
toll és ceruza szettet a fiataloknak.

A megható esemény után a Városháza elõtti téren kö-
zös fotók, egyéni emlékek készültek. Ma talán senki nem
gondol arra, hogy évek, évtizedek után esetleg meg-
könnyezik majd a napot, és a régi kedves ismerõsök arc-
képét.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)
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Okos parcellakõ a fõhadnagy emlékére

Okos parcellakövet helyeztek el az Északi temetõben
vitéz Kovács István nemzetõr fõhadnagy sírjának felújí-
tása alkalmából. Õ a Tanácsköztársaság egyik emble-
matikus hõsi halottja, aki a saját elveiért állt ki. A Nem-
zeti Örökség Intézete tavaly indított programot annak
érdekében, hogy azon a 700 temetkezési helyen, ahol
az országban 6200 államilag védett, történelmi sír talál-
ható, okos parcellaköveket helyezzen el. Egy mobiltele-
fon segítségével így néhány másodperc alatt megismer-
hetjük a magyar történelem hõseit.

A Nemzeti Örökség Intézete támogatásának köszön-
hetõen a vitéz Kovács István kivégzésének 104. évfordu-
lójára új síremléket készítettek. A fõhadnagyot 1919.
április 22-én ítélték halálra. Emlékére koszorúkat helyez-
tek el sírjánál nemrégiben.

ban. Az elsõ világháborút végig a fronton töltötte, pél-
dát mutatott hõsiességbõl, hazaszeretetbõl, elhivatott-
ságból és kitartásból. Rögtönítélõ bíróság elé állították
és 1919. április 22-én Pogány József népbiztos kény-
szerítette a forradalmi törvényszéket, hogy halálra ítél-
je a fõhadnagyot. Kivégzése politikai gyilkosság volt –
ezekkel a szavakkal emlékezett vitéz Kovács Istvánra
dr. Szabó Tünde kormánybiztos, Nyíregyháza országgyû-
lési képviselõje.

1929-ben síremlék és szobor is készült vitéz Kovács
István emlékére, majd 1938-ban posztumusz vitézzé avat-
ták. Óriási kultusza volt, a kommunista vezetés még hol-
tában is félt tõle, 1944-ben síremlékét és szobrát lerom-
bolták, egykori szülõházát felgyújtották.

Fontos példakép

A fõhadnagyra ezentúl egy úgynevezett okosparcella
és a mellette lévõ tábla is emlékezteti majd az Északi
temetõbe érkezõket.

– Vitéz Kovács István olyan személye a Nemzeti Sír-
kertnek, akit országosan talán nem ismernek, de itt, Nyír-
egyházán fontos példakép – mondta a Nemzeti Örökség
Intézetének fõigazgatója.

A hõsiességnek, a hazaszeretetnek és a bátorságnak a
példája vitéz Kovács István. Ünnepi beszédében a Nem-
zeti Örökség Intézetének fõigazgatója kiemelte, fontos,
hogy minden hõsi halált halt magyar emlékezete fenn-
maradjon, így a nyíregyházi fõhadnagyé is.

– Mi mindig próbálunk segítségre sietni és az emléke-
zet most azt diktálta a helyi közösség által, hogy azt a
síremléket, amely azon kevés katonák egyikének állított
emléket, akit utólag avattak posztumusz vitézzé a két
világháború között, a kommunisták által ledöntött sírem-

léket újraállítsuk. Erre egy alapos tervezési folyamatot
követõen most kerülhetett sor. Feladatunk az is, egy ta-
valy elkezdett program alapján, hogy azt a hétszáz te-
metkezési helyet, ahol az országban 6200 államilag vé-
dett történelmi sír található, ezek között itt, az Északi
temetõben is több, vitéz Kovács István mellett mások is,
ezeket a temetõket megjelöljük ezekkel az okos parcel-
lakövekkel és az egységes arculatú térképekkel, ame-
lyeket a temetõ bejáratához helyezünk el – nyilatkozta
Móczár Gábor fõigazgató.

Egy okostelefon segítségével így ezentúl néhány má-
sodperc alatt megismerhetjük vitéz Kovács István életét
és sírjának pontos helyszínét. Az Északi temetõ bejáratá-
nál az okosparcellán és a táblán is található egy QR-kód,
amelynek leolvasása után juthatunk hozzá a hasznos in-
formációkhoz.

Digitális emlékek

Bessenyei György, Jósa András, a Bencs család – csak
néhány példa, hogy mely történelmi személyek síremlé-
ke található még az Északi temetõben.

– Nyíregyházán itt, a temetõben 15 olyan személy van,
amely 15 különbözõ életutat, történelmi helyzetet, a kü-
lönbözõ korok szellemének megfelelõ életutat mutat be.
Ezek mind olyan dolgok, amelyet az utókornak nemcsak
illik ápolni, hanem mindenféleképpen a felszínen kell
tartani – mondta dr. Ulrich Attila alpolgármester az ün-
nepségen.

Nyíregyháza belvárosában és a környékén már 15 olyan
kõ van, amely hasonló célt szolgál, mint az új okospar-
cella. Néhány másodperc alatt megismerhetjük ezeken
keresztül a város történelmét is.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Évet értékelt a vármegyei fõügyészség
Négy év után újra évértékelõ összügyészi értekezle-

tet lehetett tartani a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei
Fõügyészségen, melyen részt vett dr. Polt Péter legfõbb
ügyész is.

Bevezetõjében dr. Martossy György vármegyei fõ-
ügyész elmondta, hogy rendkívüli kihívások elé állítot-
ta a megye ügyészségét az elmúlt idõszakban a COVID-
19 járvány, az ukrajnai háború, végül az energiaárak
megemelkedése. A sok nehézség ellenére törvényesen,
idõszerûen és eredményesen végezték munkájukat az
ügyészek.

Büntetõeljárások gyorsítása

Dr. Révész Norbert büntetõjogi fõügyészhelyettes be-
szélt arról, hogy a magyar–ukrán határon kialakult hely-
zet miatt lassabban haladtak a nyomozások, mivel a há-
ború kezdeti szakaszában nagyon sok rendõrnek kellett
szolgálatot teljesítenie a bûnügyi munkáján kívül az ál-
lamhatár térségében, azonban a lemaradásokat sikerült
behozni. A szabolcsi ügyészek kiválóan alkalmazzák a
büntetõeljárás gyorsítását, egyszerûsítését szolgáló esz-
közöket, pl. az országban itt történt legtöbbször az, hogy
az ügyész kilátásba helyezte a gyanúsítottnak, hogyan
tervezi befejezni az eljárást, abban az esetben, ha a gya-
núsított beismerõ vallomást tesz. Ezen kívül az ügyész-
ség többször kötött az elmúlt évben egyezséget a gyanú-
sítottakkal, melynek eredményeképpen 142 000 000 fo-
rint vagyoni hátrányt térítettek meg az államnak, továb-
bá vállalták 67 000 000 forint pénzbüntetés befizetését
is.

Országosan kiemelkedõ teljesítmény

Dr. Sipos László közjogi fõügyészhelyettes elmondta,
hogy 20 000 ügyet dolgoztak fel az ezen területen dolgo-
zó ügyészek, ami országosan is kiemelkedõ teljesítmény.
Fontosabb ügyei közül megemlítette, hogy a Nyíregyhá-
zán tiltott állatviadalt szervezõ személyekkel szemben
pert indított az ügyészség a bíróságon azért, hogy eltilt-
sák õket az állattartástól. Ezek a perek eredményesen
befejezõdtek. Nagy hangsúlyt kap munkájukban a börtö-
nök, fogdák ellenõrzése, a fogvatartottak panaszainak ki-
vizsgálása, továbbá a bírósági eljárásban is tevékenyen
vesznek részt.

Dr. Polt Péter legfõbb ügyész kiemelte, hogy az ügyé-
szi munka legfontosabb ismérvei a törvényesség, a haté-
konyság és a gyorsaság, egyúttal gratulált a vármegye
valamennyi ügyészének az eredményes és szakszerû
munkavégzéshez.

(Szerzõ: dr. Szilágyi László sajtószóvivõ)

– Kovács István fõhadnagyot azért ítélte el a kommu-
nista diktatúra, mert a nemzetet, Nyíregyházát és a kö-
zösségét szolgálta. 1891. június 22-én született városunk-

Felújították vitéz Kovács István sírhelyét

Szent György-napi emlékülés
A 19. század végén alakult Nyíregyházán a Bessenyei

Kör, mely magához vonzotta az irodalmat, mûvészetet
kedvelõ embereket. Bánszki István, az akkori Nyíregyhá-
zi Fõiskola Irodalom tanszékének tanára, késõbb a Kos-
suth gimnázium igazgatója 1987-ben élesztette újjá a
mozgalmat. A mai Bessenyei Társaság rendszeres találko-
zóinak talán legfontosabb eseménye zajlott a napokban.

A Vármegyeháza nagytermében gyûltek össze a Bes-
senyei Irodalmi és Mûvelõdési Társaság tagjai, hogy el-
sõként megkoszorúzzák a költõ, a politikus mellszob-
rát, majd elõadásokkal és a középiskolásoknak hirde-
tett irodalmi pályázat eredményhirdetésével folytatódott
a Szent György-napi emlékülés.

– Miután nem tudjuk pontosan Bessenyei születésének
a dátumát, ezért a névnapot választották ki elõdeink, hogy
annak a környékén emlékezzünk meg Bessenyei György-
rõl. Mivel irodalmi és mûvelõdési társaság vagyunk, nyil-
ván az irodalom hangsúlyos szerepet kap. Ebben az évben
több jeles évforduló is van, mely részben megyénkhez
kötõdik – gondolok itt Kölcsey Himnuszára –, de ugyan-
ezt elmondhatom Petõfirõl, Madáchról. Ennek apropóján
írtunk ki egy pályázatot középiskolás diákoknak – tájé-
koztatott dr. Kührner Éva, a Bessenyei Társaság elnöke.

– Nemcsak a megye, hanem az egész magyar nem-
zet számára fontos a Himnusz születésének 200. évfor-
dulója – köszöntötte a résztvevõket Seszták Oszkár, a
vármegyei közgyûlés elnöke. – Jó érzéssel tölt el, hogy
ilyen sokan adózunk Bessenyei György emlékének. Ez
a terem 2007-tõl viseli az õ nevét, addig egyszerûen
nagyteremnek hívtuk. Akkor egy névadási ünnepség
keretében elneveztük Bessenyei Györgyrõl, hiszen ép-
pen kerek évforduló volt. Ezt a dátumot láttuk alkal-
masnak, ha Kölcseynek szobra áll a Vármegyeháza elõtt,
akkor Bessenyei  emberi, irodalmi nagysága elõtt ezzel
a névadással tisztelegjünk – fogalmazott.
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Megkezdõdött a házszámtáblák ellenõrzése Közeleg a határidõ
Május 22-e a személyi jövedelemadó bevallásának,

valamint az 1+1%-os rendelkezõ nyilatkozat benyújtá-
sának határideje.

– A bevallási tervezetek már elérhetõk a NAV hon-
lapján. Azok az adózók, akik postai úton kérték a be-
vallási tervezet megküldését, azok részére megtör-
tént ezeknek a kiküldése, illetve még folyamatban
vannak. Tehát aki nem kapta meg, ne aggódjon, a na-
pokban-hetekben meg fog érkezni a bevallási terve-
zet. Ezeket mindenképpen érdemes átnézni, azokkal
a bizonylatokkal összevetni, melyeket megkaptak már
a munkáltatóktól, kifizetõktõl, pénztári nyilatkozatok-
kal, hogy minden bizonylat megfelelõ-e. Hiszen a be-
vallási tervezet csak egy kiajánlás, az adózónak a fe-
lelõssége, hogy megfelelõ adatok szerepeljenek rajta.
Hogyha nem küldik vissza ezt a bevallási tervezetet,
akkor az automatikusan bevallássá fog válni – tájé-
koztatott Magyar Norbert, a NAV Sz-Sz-B Vármegyei
Adó- és Vámigazgatóságának sajtóreferense.

A személyi jövedelemadó bevallása mellett az adó-
zók megtehetik az 1+1%-os rendelkezõ nyilatkozatot
is. A határideje ennek is május 22. Ha valaki már be-
nyújtotta a bevallását, esetleg elfogadta a tervezetet,
de nem nyilatkozott az 1%-os felajánlásokról, ezt a
bevallástól függetlenül is megteheti. A Nemzeti Adó-
és Vámhivatal honlapján elérhetõk azok az adatbázi-
sok, melyeken megtekinthetõ, hogy mely civil szerve-
zetek, vallási közösségek jogosultak a személyi jöve-
delemadó 1%-ra.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

Mindenre kiterjedõ házszámtábla-ellenõrzõ akciót in-
dított Nyíregyháza Megyei Jogú Város Közterület-felügye-
lete, mely egészen az év végéig tart majd. Az ellenõr-
zés célja, hogy a város ingatlanjai a megfelelõ házszá-
mokkal legyenek ellátva, segítve ezzel a posta, a ka-
tasztrófavédelem, a rendõrség, a mentõszolgálat és min-
den olyan szervezet munkáját, akiknek fontos egy ingat-
lan gyors megtalálása.

Az akciónak elõzménye is van, hiszen a ta-
valyi évben a népszámlálást megelõzõ hóna-
pokban is ellenõrizték a házszámokat a Köz-
terület-felügyelet munkatársai, segítve ezzel
a számlálóbiztosok munkáját.

– Tavaly már volt egy hasonló jellegû akci-
ónk, akkor a népszámlálást megelõzõ egy-
másfél hónapban tartottunk ilyen ellenõrzést.
Akkor csak arra tért ki a figyelmünk, hogy minden
egyes ingatlanon legyen házszám, hogy a számlálóbiz-
tosok is tudjanak megfelelõen tájékozódni egy adott ut-
cában – tájékoztatott Bodrogi László, a Közterület-fel-
ügyelet felügyelet-vezetõje.

Összetettebb feladat
A tavalyi rövidebb akció során több mint kétezer olyan

ingatlannal szemben kellett intézkednie a Közterület-fel-
ügyeletnek, melyeken egyáltalán nem volt házszám. A
mostani, április 11-én kezdõdött ellenõrzés alkalmával
azonban összetettebb a feladat, hiszen az ingatlanok tu-
lajdonosainak a határozattal megállapított házszámokat

az útról jól látható módon, igényes kivitelben kötelesek
feltüntetni – ezt vizsgálják majd a felügyelõk.

– A felügyelõ ki fog menni egy utcába, kivisz magával
egy térképet, amelyen az utcában lévõ összes ingatlan-
nak rajta lesz a helyrajzi száma. Van egy másik listánk,
amit a város honlapjáról le is lehet tölteni, minden adott
utcának megvan a helyrajza és a felsorolási száma, illet-
ve megvan az adott ingatlanhoz tartozó pontos házszám.

A felügyelõk ezt fogják ellenõrizni, hogy ezek a
házszámok ki vannak-e téve, jó házszám van-

e kitéve, és annak a házszámnak olyan-e a
minõsége, esztétikai értéke, hogy az megfe-
leljen egy adott követelménynek – tette hoz-
zá Bodrogi László.

Elõször figyelmeztetnek

Amennyiben a felügyelõk nem a megfelelõ ál-
lapotot találják, az a közösségi együttélés alapvetõ sza-
bályainak a megszegését jelenti, amiért elõször figyel-
meztetést alkalmaznak. Az ott hagyott értesítõ szel-
vénnyel tájékoztatják az ingatlantulajdonost a feltárt hi-
ányosságról, szükség esetén a megfelelõ házszámot is
közlik, a hiba kijavítására határidõt adnak. Visszaellen-
õrzéskor, amennyiben a hiányosság továbbra is fennáll, a
felügyelõ 50 000 forintig terjedõ helyszíni bírságot alkal-
mazhat, vagy közigazgatási, hatósági eljárást kezdemé-
nyezhet, amely során magánszemélyek esetében akár 200
000 forintig is terjedhet a bírság.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS
Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata vagyonának meghatározásá-

ról, a vagyon feletti tulajdonjog gyakorlásának szabályozásáról szóló 48/2012. (XII.
14.) önkormányzati rendeletének vonatkozó paragrafusai, továbbá a rendelet 3.
számú mellékletének, a Versenyeztetési Szabályzat vonatkozó pontjai alapján nyílt,
kétfordulós pályázati eljárás keretében ÉRTÉKESÍTÉSRE MEGHIRDETI az önkor-
mányzat tulajdonában álló alábbi ingatlanokat:

A licit induló ár az áfát tartalmazza.
Az elsõ fordulóban a részletes pályázati kiírás szerinti tartalmú pályázat 2023.

május 9. napján (kedd) 12.00 óráig nyújtható be.
A második fordulóban, a versenytárgyalásra a részletes pályázati kiírásban meg-

határozott idõpontban kerül sor.
A kiíró fenntartja magának azt a jogot, hogy az eljárás bármely szakaszában a

felhívást indoklás nélkül visszavonja, vagy a pályázatot eredménytelennek nyil-
vánítsa.

A részletes pályázati kiírás – melyben foglaltak ismerete és betartása az érvé-
nyes pályázat benyújtásának elengedhetetlen feltétele – átvehetõ a Polgármesteri
Hivatal Vagyongazdálkodási Osztály Nyíregyháza, Kossuth tér 1. „D” épület
I/150. sz. irodahelyiségében vagy letölthetõ a varoshaza.nyiregyhaza.hu honlap-
ról. További információ kérhetõ személyesen vagy telefonon (42/524-540; 42/524-
524/334 m.) ügyfélfogadási idõben.
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Minden fa iránti igény kielégíthetõ
A NYÍRERDÕ Zrt. az erdõfelújítások mellett közjóléti tevékenységeket is végez

Lezárult az idei szociális tûzifa program, még tart a
maximált árú tûzifa program, folyamatosak a fakiterme-
lések utáni erdõfelújítások – ezekrõl a témákról is nyi-
latkozott a Nyíregyházi Televíziónak Hidas Tibor. A
NYÍRERDÕ Zrt. tavaly õsszel kinevezett, nyíregyházi
kötõdésû vezérigazgatója kiemelte: közjóléti tevékeny-
ségét is folytatja a két vármegyés érdekeltségû cég, mely-
nek keretében filagóriák és játékvárak készülnek a sza-
bolcsi megyeszékhelyen.

Lezárult az idei szociális tûzifa program,
melynek keretében 44 ezer köbmétert
adtak át az igények alapján az önkor-
mányzatoknak. Ez Szabolcsban
összesen 151 települést érintett – tá-
jékoztatott Hidas Tibor. S hogy en-
nek a nagyságrendjét érzékeltesse,
a tûzifasarang, vagyis a szokott rend
szerint egymásra elhelyezve a stan-
dard méretû tüzelõanyagnak való, a
nyíregyházitól a Debrecen tábláig
érne... A kormányzat egyébként 2011-ben in-
dította ezt a programot, a NYÍRERDÕ azóta vesz részt
benne.

Minden igény kielégíthetõ
A maximált árú tûzifa program azonban jelenleg is tart

– tette hozzá a vezérigazgató. – A kormányzati döntést
követõen a két vármegyében 118 ezer köbméterre érke-
zett igény eddig. Háztartásonként 10 köbmétert szolgá-
lunk ki döntõen keménylombos fákból, tehát akácból,
tölgybõl, kõrisbõl. Ebbõl 64 ezer már az igénylõknél van,
augusztus közepéig pedig a többit is elvihetik, ugyanis a
logisztikát a kérõknek kell megoldaniuk – akik úgy tû-
nik, már az idei vagy akár az azt követõ fûtési szezonra
tartalékolnak. Bár korábban is elláttuk a lakosságot, erre
a rohamra nem lehettünk felkészülve, nem volt ennyi fa
betárolva, így tény, hogy a hirtelen igénynövekedés mi-
att az elején néhány ezer köbméter más erdõgazdasá-
goktól érkezett.

szetes úton vagy sarjról, ami 950–1000 hektárt
jelent évente. Nálunk az az általános, hogy a ki-
termelés után azonnal megkezdjük a talajelõké-
szítést, s egy-két éven belül igyekszünk pótolni a
tervszerûen kivágottakat.

A tölgyesnek sem kedvez
a klímaváltozás

– Nagy gond azonban az idõjárás. A tavalyi aszály mi-
att például sok helyen kellett pótolni, nemrégiben ez tör-
tént egy már hagyományos program keretében, mikor a
városlakókat is bevontuk a folyamatba a Sóstói-erdõben. S
ha már itt vagyunk gondolatban: kiemelten figyelünk rá,
hogy a kocsányos tölgy legyen a felújítás fõ fafaja, hiszen
a néhai gyöngyvirágos tölgyesek maradványerdeje Nyír-
egyháza tüdeje. Ám a klímaváltozás és a globalizáció nem
segíti az erdõk fenntartását sem: a termõhelyi viszonyok
változnak, süllyed a talajvíz szintje, az idõs tölgyesek
pusztulnak, ritkulnak az állományok. S egy új keletû prob-
léma: megjelent az õshonos tölgyek megbetegítõje, a csip-
kés poloska, melynek következményeként augusztusra el-
barnulnak a leveleik. Ez is egy teendõ, az erdészeti kuta-
tás igyekszik megelõzni, vagy kezelni a problémákat –
nyilatkozta a vezérigazgató.

Önkéntes faültetés

A térség „zöld tüdejérõl” gondoskodhattak azok,
akik részt vettek a NYÍRERDÕ Zrt. Nyíregyházi Erdé-
szete által ismét meghirdetett önkéntes faültetésen,
melynek részeként az uralkodó fafaj, a kocsányos
tölgy facsemetéit plántálhatták március végén a ki-
jelölt 8 tized hektáros területen. Az erdészek biztosí-
tották számukra az eszközöket, a munkavédelmi fel-
szerelést, s az ültetés pontos technikáját is megmu-
tatták. A program célja a Sóstói-erdõ megóvása mel-
lett, hogy a lakosság megismerje az erdészek mun-
káját, akik legfõbb szakmai tevékenysége az erdõk
felújítása. Az erdészek évente 20–40 ezer csemetét
ültetnek a Sóstói-erdõben, az erdõfelújítás számától
függõen. – A faültetés pillanatnyi, fél perces tevé-
kenység, a következõ 10–12 év a nehéz, természete-
sen profi szakembereket vonunk be az ápolási tevé-
kenységbe. Amikor erdõjárók kérdezik tõlünk, mikor
lesz az erdõfelújítás szép, mi mindig azt mondjuk,
hogy ez már most is szép! Úgy, ahogy egy óvodás
kisgyermek is. Azt szeretnénk, hogy itt, az erdei ját-
szótér mellett, mint kis óvodás facsemetékre tekint-
senek az erdõjárók, és hagyjunk nekik 10–20 évet,
hogy megerõsödhessenek – mondta a helyszínen szer-
kesztõségünknek Szokolovszki Géza megbízott erdé-
szeti igazgató.

Újszülöttek erdeje
Hidas Tibor kiemelte, a kormányzati cél az, hogy az

erdõsültség mértéke elérje a 27%-ot Magyarországon. –
Ehhez járul hozzá például az újszülöttek erdeje prog-

ram. Minden gyermek után 10 fát ültetünk, ami éves
átlagban 9, illetve 8 hektárt jelent Szabolcs, valamint
Hajdú vármegyében. Nyíregyházához közel, az
Ilonatanyán is van ebbõl az elgondolásból született 3
hektáros tölgyes. Sõt, saját kezdeményezésre Nyíregy-
háza önkormányzata is létrehozott már Újéletfa-ligete-
ket – itt az elv hasonló, ez esetben a családok ültetnek
a város támogatásával.

Közjóléti tevékenység
A NYÍRERDÕ Zrt. folytatja az együttmûködést Nyír-

egyháza Megyei Jogú Város Önkormányzatával is –
emelte ki a vezérigazgató. Ennek számos jele volt ko-
rábban: több játszótér eszközeinek felállítása fûzõdik
a nevükhöz, 2019-ben ez zöldfelületi rendezés volt a
polgármesteri fásítási programhoz kapcsolódva. Így
akkor az örökösföldi kutyafuttató környékén, a Szántó
Kovács János utcában, valamint a Krúdy utcában faso-
rokat telepítettek, s a Bujtosi Városliget kosárlabdapá-
lyája is nekik köszönhetõ. Közjóléti tevékenységük
lényege, hogy visszaforgatják a fakitermelésbõl szár-
mazó pénzt. – Idén két filagória és két játszóvár ké-
szül el. Elõbbiek a Géza utcánál lévõ kiserdõknél és a
Törpe utcán, utóbbiak Oroson, az Élet utcán, valamint
a Robinson dombnál, összesen 30 millió forintos ráfor-
dítással – jelentette be.

Van fa, nem kell pluszban vágni
– Azóta kialakult a rendszer, most már saját termelésû

fát kapnak, van olyan erõs a NYÍRERDÕ, hogy tudja tel-
jesíteni. Két megnyugtató tény: egyrészt, van elég fa.
Másrészt nem kellett alkalmazni plusz vágás besorolást,
illetve erdõk nem tervezett levágását beiktatni. Most csak
az idõbeliség és a technológia jelent átmeneti korlátot,
hiszen a fát le kell termelni, rakodóra tenni, ennek terv-
szerû folyamata van – sorolta a vezérigazgató.

Kitermelés után felújítás
Ami pedig a pótlást illeti: az mindig kevésbé látvá-

nyos, mint a vágás, pedig a cég természetesen üzem-
tervek szerint gazdálkodik. – Kötelességünk a fakiter-
melés utáni felújítás akár magról, csemetérõl, termé- (Szerzõ: Tarczy Gyula)

Népszerû erdei iskolák
A vezérigazgató kiemelte, a NYÍRERDÕ Zrt. célja, hogy

minél többen megismerjék az erdészek szakmai tevékeny-
ségét, az önkéntes programokkal pedig arra ösztönzik az
erdõjárókat, hogy ha lehetõségük van rá, akkor a saját
két kezükkel tegyenek a Sóstói-erdõért. Szeretnék, ha a
következõ generációk is minél inkább kötõdnének az
erdõkhöz. – Népszerû a Pál Miklós Erdészeti Erdei Isko-
la, melynek programjain erdõpedagógusok mellett erdé-
szek, erdõmérnökök is részt vesznek. A cél a tudatformá-
lás, és az, hogy néhányan közülük majd legyenek erdé-
szek, de fõképpen mindannyian erdõ- és természetszere-
tõ felnõttek, illetve arra vigyázó állampolgárok, akik után
nem kell szemetet szedni...
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H I R D E T M É N Y
az óvodai felvételrõl

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata a nevelési-oktatási intézmények
mûködésérõl és a köznevelési intézmények névhasználatáról szóló 20/2012. (VIII. 31.)
EMMI rendelet 20. § (1) bekezdése szerint tájékoztatja az érintett szülõket/törvényes
képviselõket, hogy a 2023/2024-es nevelési évre történõ óvodai jelentkezés idõpont-
ja:

2023. május 2-3-4. (kedd-szerda-csütörtök) 7.30–17.30 óra között.
A nemzeti köznevelésrõl szóló 2011. évi CXC. törvény (a továbbiakban Nkt.) 8. §

(2) bekezdése alapján a gyermek abban az évben, amelynek augusztus 31. napjáig a
harmadik életévét betölti, a nevelési év kezdõ napjától legalább napi négy órában
óvodai foglalkozásokon vesz részt.

Az óvodába a 2023/2024-es nevelési évre a 2019. szeptember 1. és 2020. augusz-
tus 31. közötti idõszakban született gyermekek beíratása kötelezõ.

Az óvodai jelentkezéshez a „JELENTKEZÉSI LAP Nyíregyháza Megyei Jogú Város
Önkormányzata fenntartásában mûködõ óvodába a 2023/2024. nevelési évre” címû
nyomtatványt szükséges kitölteni, amelyet bármelyik önkormányzati fenntartású óvo-
dában be lehet szerezni, vagy letölthetõ a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu oldalról.

A beiratkozáskor be kell mutatni: a gyermek nevére kiállított személyazonosságot
igazoló hatósági igazolványok, továbbá a szülõ személyazonosságát igazoló hatósági
igazolványok és lakcímet igazoló hatósági igazolványa, sajátos nevelési igényû gyer-
mek esetén a szakvélemény másolata, munkáltatói igazolás a körzetben dolgozó szü-
lõtõl, amennyiben nem a körzetben lakik. Amennyiben a szülõ az elektronikus jelent-
kezési formát választja, a gyermek óvodai nevelésének elsõ napján kell bemutatni a
fent megnevezett dokumentumokat.

A kitöltött jelentkezési lapot a szükséges mellékletekkel együtt az elsõ helyen meg-
jelölt intézményben kell leadni, illetve amennyiben a szülõ/gondviselõ az elektroni-
kus jelentkezési formát választja, e-mailben megküldeni az intézmények részére. Az
elektronikus jelentkezést az elsõ helyen megjelölt intézmény e-mail-címére kell elkül-
deni a mellékletekkel együtt. A nevelési intézmények e-mail-címe megtekinthetõ a
http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/altalanos-koezzeteteli-lista/7164 oldalon.

Az önkormányzati fenntartású óvodák körzetjegyzéke megtekinthetõ bármelyik óvo-
dában, illetve a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu oldalon.

A szabálysértésekrõl, a szabálysértési eljárásról és a szabálysértési nyilvántartási rend-
szerrõl szóló 2012. évi II. törvény 247. § (1) bekezdés a) pontja alapján „Az a szülõ
vagy törvényes képviselõ, aki a szülõi felügyelete vagy gyámsága alatt álló gyermeket
kellõ idõben az óvodába, illetve az iskolába nem íratja be, szabálysértést követ el”.

A gyermekek felvételérõl a jelentkezés utolsó határnapját követõ 30 napon belül
hoz döntést az érintett intézmény vezetõje, melyrõl a szülõt írásban értesíti. A felvételi
kérelem elutasítása esetén az értesítés kézhezvételét követõ 15 napos határidõn belül a
gyermek szülõje/törvényes képviselõje Nyíregyháza Megyei Jogú Város címzetes fõ-
jegyzõjének címzett, de az érintett óvodának megküldött jogorvoslati kérelmet nyújt-
hatnak be.

Óvodaköteles gyermek esetében az EMMI rendelet 20. § (2) bekezdése alapján a
napi négy órában óvodai nevelésre kötelezett gyermek szülõje, ha gyermeke az óvoda-
kötelezettségét külföldön teljesíti, köteles arról a beiratkozás idejének utolsó határ-
napját követõ tizenöt napon belül írásban értesíteni az Oktatási Hivatalt. A bejelentési
kötelezettségüket a www.oktatas.hu oldal Köznevelés menüpontjának Külföldre távo-
zás bejelentése pontjából, vagy a https://www.oktatas.hu/kozneveles/
kulfoldre_tavozas_bejelentese linken elérhetõ elektronikus ûrlap kitöltésével és postai
úton történõ beküldésével tudják teljesíteni.

A szülõ tárgyév április 15. napjáig az Nkt. 8. § (2) bekezdése szerinti felmentést
kérhet gyermeke részére a megyei kormányhivatal általános illetékességgel eljáró já-
rási hivataltól. A Nyíregyházi Járás területérõl az óvodakötelezettség teljesítése alóli
felmentést a szülõ által írt kérelemmel lehet kérelmezni a Nyíregyházi Járási Hivatal
Hatósági Osztályához (4400 Nyíregyháza, Hõsök tere 5.) címzett írásban megküldött
vagy személyesen átadott levélben.
Nyíregyháza, 2023. március 29.

Dr. Szemán Sándor
címzetes fõjegyzõ

Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

Ketten kaptak
Universitas-gyûrût

A Nyíregyházi Mûvészeti Szakgimnázi-
um ismét kiállítást nyitott a Váci Mihály
Kulturális Központban. Közel 60 alkotás
került az emeleti galériára a képzõ- és ipar-
mûvész tanulóktól. A divat és stílus szak
bemutatója után adták át a zsûri díjait. Az
Universitas-gyûrût a végzõs Klimcsuk
Krisztina és Kovács Petra nyerte.

Nehéz esztendõk után ismét pályázati
kiállításon mutatkoznak be a Nyíregyházi
Mûvészeti Szakgimnázium végzõs képzõ-
mûvész tanulói. Az online
képzés ellenére kiváló mun-
kákkal jelentkeztek a Váci
Mihály Kulturális Központ-
ban.

A zsûri tagjai – Kondor Edit
iparmûvész és Ferenczy
Zsolt festõmûvész – megle-
põdtek a színvonalas, olykor
izgalmas, autonóm munká-
kon, melyek közül jó néhány
megállná helyét az egyete-
men is.

A tagozatvezetõ büszke
mind a 169 tanulóra, hiszen
az elmúlt évek nehézségei ellenére is al-
kotók maradtak. Úgy véli, a mûvészet fe-
lelõssége az, hogy
mindig élen járjon
és az újabb utak le-
hetõségeit mutassa
meg.

– Az X, Y, Z ge-
neráció, amikrõl
mindig beszélünk,
egy teljesen más
prioritással gon-
dolkodó csapat az
iskolánkban. Raj-
tuk abszolút érez-
hetõ, hogy õk már
digitális bennszü-
löttek. Információ-
gazdagabbak, bát-
rabban kérdeznek vissza. Az elméleti te-
óriákban jártasabbak, véleménynyilvání-
tóbbak. Természetesen egy zárt közössé-
gen belül nyílnak meg. A digitális, manu-
ális történet már tetten érhetõ rajtuk. En-
nek nem volt feltétlenül segítõje az elmúlt
három év. Igyekszünk ezeket a hátrányo-
kat lefaragni, behozni – fogalmazott a

Nyíregyházi Mûvészeti Szakgimnázium
tagozatvezetõje, László Rita Emõke.

Dicsõség és jelzés – mondták a díjazot-
tak. Jelzi az alkotások minõségét, de sokat
ad az önbecsülésünknek is az Universitas-
gyûrû.

– Vázákat és egy kannát készítettem. 90
százalékban saját gondolat volt, bár nyil-
ván a tanárnõm is sokat segített, hogy meg-
teremtsem ezt a három tárgyat. Lapnyúj-
tással készült. Az anyagot nyújtom, és a
formákat kivágom, majd összeragasztom

õket, szóval nem egy bonyolult technika.
Utána kiégettem, rendhagyóan mázaztam,

mert festõhengerrel vittem fel a
színt, szóval érdekes volt látni a
végeredményét – mesélte Klim-
csuk Krisztina végzõs kerámia sza-
kos diák, az Universitas-gyûrû
egyik gazdája.

Kovács Petra festõ szakos tanuló
kapta a másik gyûrût: – Én hat évig
zenéltem, fontos része volt az éle-
temnek, nagyon szerettem. Hiány-
zott, és úgy gondoltam, ha az OKJ-
s munkámnak összegezni kellene
azt, amit tanultam, és azt, aki én
vagyok, akkor valamilyen formá-
ban bele kellene rakni a zenét. En-
nek a képnek van egy párja is, de
azt nem állítottuk ki. Ott cselló, he-

gedû és gitár szerepel egy hármas egység-
ben. Igazából az volt a lényege, hogy a két
kompozíciónak a különbözõ anyagbeli mi-
nõségeit mutassam meg, és az én sajátos szí-
nes stílusomban jelenítsem meg azokat.

A kiállítást május 5-ig láthatják a Váci
Mihály Kulturális Központ emeleti galériá-
jában.
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Szokás szerint nem unatkozik Gulácsi Tamás, a Mó-
ricz Zsigmond Színház mûvésze, aki úgy véli, szükség van
arra, hogy színdarabok széles skáláját mutassák be a kö-
zönségnek.

Az elkövetkezõ idõszakban a Frankenstein és a Ma este
megbukunk címû színdarabokban láthatjuk, nyáron a
Rózsakert Szabadtéri Színpadon a Delilában, a Spamalot,
avagy a Gyalog galoppban és a Legénybúcsúban is. Nél-
küle nem képzelhetõ el az Anconai szerelmesek koncert
sem...

– A Frankenstein, melynek címszereplõje vagy, hihe-
tetlenül különleges elõadás, elbeszélõ módját és látvány-
világát tekintve egyaránt. Színpadra állítása cseppet sem
hagyományos, így – egyebek között – szerintem ezért is
kihagyhatatlan. A Móricz Zsigmond Színházban sok és
különbözõ élmény éri az embert, de ilyen még itt is na-
gyon ritkán...

– Az ismerõseim közül mindenki odáig van érte. Tény-
leg szokatlan a formanyelve, az a megközelítés, ahogyan
az elõadás kommunikál. Nem fél a csendtõl sem... Az egyik
nézõ például azt mondta, hogy sírt az elsõ öt percben azon
a jeleneten, amikor életre kel a Kreatúra. El vannak az
emberek szokva a csendtõl, és ez szerintem probléma.

A rendezõ, Balázs Zoltán mondta valamelyik próbán,
hogy jó lenne a nézõket felkészíteni az elõadás befogadá-
sára, hiszen elsõre nem mindig és nem minden teljesen
egyértelmû. Úgy gondolom, kell kockáztatni és kísérle-
tezni, hiszen a színház arról is szól, hogy sablonok helyett
új megoldásokat mutasson be. Ki kell szolgálni azokat a
nézõket is, akik másra, különlegesre vágynak, olyan elõ-
adásokra, amelyeken elgondolkodhatnak. Többféleképpen
lehet tekinteni a Frankensteinre, de azt nem mondhatnánk
róla, hogy ne lenne benne gondolat, szerkesztés és elké-
pesztõ nagy munka. Bátran állítom, ez egy kuriózum-elõ-
adás, ami így vagy úgy, de nagy hatással van a nézõkre és
ránk, színészekre is minden elõadás. Miként számunkra
is különleges és hasznos hozadéka a próbafolyamatnak,
hogy sokat tanulhattunk a rendezõtõl, aki föl tudja rázni a
színészt, hatalmas tudása van minden téren, s a megszo-
kottól eltérõ a munkamódszere.

Frankensteintõl Deliláig – Gulácsi Tamás és szerepei

– A Ma este megbukunk egészen más jellegû elõadás,
könnyed vígjáték. Ez lehet a fõ ajánlólevele?

– Önfeledt szórakozást nyújt, vicces, jókat lehet derül-
ni, leginkább azoknak való, akik könnyed szórakozásra
vágynak.

Szerintem akkor jó minden elõadás és színdarab, ha a
színész megtalálja benne a figurának és a helyzeteknek a
tétjét, hiszen a vígjátékban is van tét, csak más típusú. A
Ma este megbukunk esetében – miközben eljátsszuk a
történetet –, annak is el kell jutni a nézõkhöz, hogy egy
krimit látnak. Persze minden elromlik, mert a színpadon
az élet rendre úgy hozza, hogy bekerül egy-egy baki, el-
romlik egy-egy kellék vagy díszletelem. Ez gyakran elõ-
fordul a valóságban is. Iszonyatos energiát és figyelmet
igényel a színészek részérõl, hiszen egy színdarabot ját-
szunk a színdarabban, és mindkettõt hitelesen kell elját-
szani. A vígjáték máshogy „szed szét”, mint a dráma.

– Delila. Egy négy éve elkészült, de örökösi hercehur-
ca következményeként csak egyszer bemutatott színda-
rabot – többek szerint végre – újra láthat a helyi közön-
ség. Elõször július elsején a Rózsakert Szabadtéri Színpa-
don, majd a nagyszínpadon...

– Nagyon rosszul éltük meg, hogy hat hétig dolgoztunk
egy ekkora produkción, és egyszer csak jött a hír: nem

játszhatjuk. A rendezõ, Mohácsi János sem élt meg soha
ilyet, mondta is, hogy még az „átkosban” sem fordult vele
elõ hasonló. Ennyi idõ után újra kell tanulnunk, a szerep-
lõgárdában is történt változás. S ki tudja, hogy Mohácsi
mit változtat még. Õ a kaposvári egyetemen osztályfõnö-
köm volt, sokat dolgoztam vele, s azóta is tartom, hogy
vele mindig ünnep együtt dolgozni, a nagyformátumú ren-
dezõk közé tartozik. Ízig-vérig igazi színházi bölény, vá-
rom az együtt munkálkodást.

– Saját elõadásként július-augusztusban a Delila mel-
lett a Ma este megbukunk, a Spamalot és a Legénybúcsú
ad számodra feladatot a Rózsakert Szabadtéri Színpadon.
No és az Anconai szerelmesek koncertváltozata.

– Nyáron sem leszünk színpad nélkül, így a nézõk sem
színház nélkül... Érdekes, hogy életem egyetlen beugrása
az Anconaiban volt még Kaposváron, de most másik sze-
rep vár rám. A nosztalgia mellett a nézõk nyitottságában
is bízunk, hiszen az Anconai hatalmas siker volt a múlt-
ban. Most vélhetõen kicsit más lesz, de szerintem ez nem
baj. Aki szeret nosztalgiázni, kedveli az olasz dalokat, jól
szórakozik majd. Hasonlóan, mint az említett vígjátékok
esetében.

– A napokban meghalt Szélyes Imre színmûvész, aki,
ha jól tudom, elég közel állt hozzád és Rák Zoltánhoz...

– Osztályfõnökünk volt (Õze Áronnal együtt) a Pesti
Magyar Színiakadémián, a régi Nemzeti Stúdióban. Na-
gyon szerettük, a magyar Sean Connerynek hívtuk, iszo-
nyatosan nagyszívû, nagylelkû, egyenes gerincû, igazi
FÉRFI. Hatalmas erõ lakozott benne. Nem volt szószátyár,
csupán egy-két mondattal helyre tudta tenni a dolgokat.
Az volt az egyik módszere, hogy nem nézte, inkább hall-
gatta a jeleneteinket, s rögtön meghallotta, ha valami ha-
mis, nem odaillõ.

Ízig-vérig színházi ember volt. Amikor Sütõ András Bal-
káni gerle címû darabjában – melynek õ volt a fõszerep-
lõje – mi is színpadra léphettünk, azt hittem, hogy civil-
ben beszél, miközben már formálta a szerepét. Sokat szink-
ronizált, õ adta például Optimus fõvezér hangját a
Transformers második részétõl. Színmûvészként és tanár-
ként is példamutató volt számunkra, akire fel lehetett néz-
ni. Nagyon szerettük.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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Megnyílt az 50. Gyermekkönyvhónap

Könyvtárosok
kitüntetése

A Könyvtárosok Világnapján tartotta ünnepi közgyû-
lését a Magyar Könyvtárosok Egyesületének megyei szer-
vezete. A szakmai program elõtt aktív és nyugdíjas kollé-
gát jutalmaztak a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megye Könyv-
tári Kultúrájáért kitüntetéssel, és a Csendes János Élet-
mûdíjjal.

Nyíregyházán – mint 2009 óta mindig – most is kitün-
tetések átadásával indult a világnapi esemény. A nyugdíj-
ba vonult kollégákat hagyományosan a Csendes János Élet-
mûdíjjal jutalmazzák.

– Boldog voltam, mert a kezdeti olvasóvá neveléstõl
kezdve a drámajátékon keresztül, a felsõ tagozatosoknak
a kutatómunkába bevezetése, a versenyekre való felké-
szítése, az ünnepi mûsorok szervezése, sok minden a
könyvtárosra hárult. Ez nagyon hálás feladat volt részem-
re – jelezte a Csendes János Életmûdíj tulajdonosa,
Abonyiné Antal Anna. – Nagyon jó, hogy még nyugdíjas
korszakomban is részt vehetek a könyvtárak életében. Hol
zsûritag vagyok, hol a Ratkó József-emlékmûsorommal lé-
pek fel, hol pedig gyerekeket szórakoztatok zenésztársak-
kal a Könyvtári Napokon – folytatta.

A másik kitüntetett, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megye
Könyvtári Kultúrájáért díj új gazdája nem a közkönyvtá-
rak szakembere.

– A Jósa András Múzeum könyvtárában dolgozom. Pá-
lyakezdõként kerültem oda, immár több mint két és fél
évtizede. Ez egy speciális szakkönyvtár, a múzeum kuta-
tóinak az igényeit elégíti ki elsõsorban, valamint a hely-
történészek igényeit. Ezt tartom a legfontosabbnak. Min-
den munkafolyamat, minden fejlesztés, ami a múzeum
könyvtárában van – akár adatbázis-bõvítés, akár publiká-
ciós adatbázis készítése –, mind ezt a célt szolgálja. Nem
nyilvános könyvtár ugyan, de bármilyen kutató – legyen
az egy középiskolai vetélkedõre felkészülõ diák, vagy szak-
dolgozó –, mindenki elõtt nyitva áll a könyvtár – mesélte
munkájáról Laskayné Szõlõsi Katalin, a Jósa András Mú-
zeum könyvtárosa.

Bessenyei Gábor, Berg Judit, Rudik Dóra és M. Kácsor
Zoltán. Nagyon röviden ez a kínálat a Móricz Zsigmond
Megyei és Városi Könyvtárban nyitott 50. Gyermek-
könyvhónap íróvendégeirõl. Természetesen lesznek még
izgalmas témák és meglepetésvendégek a május 26-ig
tartó programsorozatban. A nyitórendezvényen kiosz-
tották „A mi Petõfink” címû vármegyei rajzpályázat dí-
jait.

Ma már csak a legenda szól arról, hogy egykoron ép-
pen nyíregyházi könyvtárosok kezdeményezésére hono-
sodott meg hazánkban ez a tavaszi esemény, a Gyermek-
könyvnapok – újabban Gyermekkönyvhónap. A szerve-
zõk általában figyelembe veszik az aktuális irodalmi év-
fordulókat. Idén országszerte számtalan eseményt szer-
veznek és pályázatokat hirdettek Petõfi Sándor születésé-
nek 200. évfordulója alkalmából.

Megyei rajzpályázat

– Ehhez mi is csatlakoztunk, és indítottunk egy megyei
rajzpályázatot. 241 rajz érkezett 15 településrõl, 29 álta-
lános iskolából. Úgyhogy nehéz dolga volt a zsûrinek,
hiszen sok és kiváló alkotás született. Mindig igyekszünk
a Gyermekkönyvhónapban felhívni a fiatalok, a gyerekek
figyelmét az olvasásra, az irodalomra. Meghívjuk a kor-
osztályukat érdeklõ, érintõ írókat, költõket, meseírókat.
Vendégünk lesz M. Kácsor Zoltán, Berg Judit, és Besse-
nyei Gábor helyi szerzõnek is bemutatjuk a legújabb köny-
vét – tájékoztatott az egy hónapos eseményrõl Tomasovszki
Anita, a Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár igaz-
gatója.

A megnyitó fénypontja volt, amikor átadták a Petõfi-
rajzpályázat díjait. A kiállított alkotásokat a Gyermek-
könyvhónap ideje alatt láthatják a Gyermekkönyvtárban.

Természetesen kínálják a könyvtárosok az író-olvasó ta-
lálkozókon túl a Cseperedõ meseklubot, vagy a Nyíregy-
házi Cimborák májusi találkozóját. A nyíregyházi szerzõ,
Rudik Dóra olvassa fel meséjét a Mesetakaró Mesekincs-
tárban. Folytatódik a kedvelt ismeretterjesztõ elõadássoro-
zat, melyek témája a környezetvédelem, illetve az ûrkuta-
tás és az univerzum. Május 15-én városi hangosolvasási
versenyt rendeznek negyedikesek részvételével. A téma a
145 éve született Móra Ferenc irodalma.

„Könyveket olvassatok”

– Az olvasás élményének a legmeghatározóbb idõ-
szaka a gyerekkor évei. Én is tudom saját magamról,

hogy amikor megtanultam olvasni, mindent elolvastam,
ami a kezem ügyébe került. Megszállottjává tud válni
az ember. Ebben a mai, megváltozott világban még fon-
tosabb lenne, hogy olvassatok. Könyveket olvassatok,
és ne csak a mobiltelefont meg az okoseszközöket hasz-
náljátok, ami ma már átszövi a mindennapi életünket,
és kicsit elveszi az olvasás élményét, amiben mi is fel-
nõttünk – mondta köszöntõjében Baracsi Endre, a vár-
megyei közgyûlés alelnöke. – Egy könyvet elolvasni
teljesen más élmény, és más tudás, mint telefonon, vagy
mondjuk tableten információhoz jutni. Kutatások iga-
zolják – folytatta Baracsi Endre –, hogy mélyebben ra-
gad meg az információ az ember agyában, arról nem is
szólva, hogy a könyvnek illata, megfogalmazhatatlan
tapintása van, és bármikor elõ lehet venni. Legyen te-
hát élmény az olvasás! Érdemes kihasználni a könyvtár
által szervezett és kínált programokat a következõ egy
hónapban.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)
Átadták a Petõfi-rajzpályázat díjait, melyen Varenka

Szófia elsõ helyezést ért el

Vadászati kiállítás a Kállay Gyûjteményben
A 30. születésnapját ünneplõ Kállay Gyûjteményben a

napokban nyílt a Jó vadászatot! címû kiállítás. Az alapító
Kállay család mellett a nagyilosvai Ilosvay család is meg-
ajándékozta a gyûjteményt több alkalommal is. Most a
vadászíró Ilosvay Ferenc könyvei mellett a vadászattal
és civil életével kapcsolatos tárgyakat láthatják egy
kamarakiállításban, június 2-ig.

Vérségi kötelék is fûzi a nagyilosvai Ilosvay család ne-
ves íróját a nagykállói Kállay családhoz, hiszen a mostani
kamarakiállítás fõszereplõje, Ilosvay Ferenc anyai nagy-
mamája Kállay Izabella volt. Vadászíróként sok, érdekes
hangvételû könyvvel és tárgyi emlékekkel gyarapította a
Kállay Gyûjteményt.

– Az õ felesége volt Johanna Dietrich, Oscar Dietrich
bécsi ötvösmester leszármazottja. Õk 1960-ban kötöttek
házasságot. Ilosvay Ferencnek ez volt a második házassá-
ga. Ugyan 1990-ben meghalt Ilosvay Ferenc, tehát õ nem
élhette meg a Kállay Gyûjtemény ’93-as alapítását, Johan-
na Dietrich azonban a férje hagyatékát ápolta, õrizte, és
úgy döntött, hogy mivel Kállay rokonságban van, az ak-
kori vezetõvel, Lakatos Saroltával felvette a kapcsolatot,

és a gyûjteménynek adományozta ezt a páratlan értékû
anyagot – tájékoztatott a Kállay Gyûjtemény történésze,
dr. Holmár Zoltán.

Nagyon változatos az adomány, mert nemcsak Ilosvay
Ferenc hagyatéka került a Kállay Gyûjteménybe, ugyanis
az kiegészül Oscar Dietrich ötvösmester remekmûveivel.

– Az Ilosvay Ferenccel kapcsolatos anyagok elsõsor-
ban utazásaival kapcsolatosak. Sok helyen megfordult a
világban. Az 1970-es, ’80-as években afrikai országok-
ban, Nigériában, Kenyában, de megfordult Ázsiában, pl.
Indiában. Bejárta Ausztráliát is, és ezekbõl is számos tárgy-
anyag látható a kiállított vitrinekben, amelyeket akkor szer-
zett és vásárolt, nem mellesleg olyan jellegzetes vadásza-
ti tárgyak is vannak, mint a vadászkürt az 1960-as évek-
bõl, vagy egy távcsövet is láthatunk, elmaradhatatlan kel-
léke a vadászatnak, illetve az õ vadászkalapja, amit a
mellette lévõ fényképen éppen azt viseli, egy vadászház
elõtt ott támaszkodik a tornácon – mesélte a történész.

Szivarozáshoz, pipázáshoz szükséges és nélkülözhetet-
len tárgyak, vadászeszközök, vagy például puskatok is sze-
repel a kamarakiállításban, mely június 2-ig fogadja a ven-
dégeket. Múzeumpedagógiai foglalkozások is kapcsolód-
nak a látottakhoz, melyek megidézik a korabeli magyar
múltat, a történelmet.



14 Sport2023. május 2.

Bringa Piknik 2023. Helebrandt 20 km-en
is magyar bajnok

Olimpiai bajnokok Nyíregyházán
Folytatódott a Példaképek közelrõl sorozat. Az Aqua

SE rendszeresen hív meg ismert sportolókat Nyíregyhá-
zára, hogy elõadást tartsanak pályafutásukról gyerekek-
nek. Ezúttal Vaskuti István és Nagy Tímea volt a vendég.

Újabb ismert sportolókat hívott meg az Aqua SE. A Pél-
daképek közelrõl sorozatban nemcsak vízilabdások láto-
gatnak el Nyíregyházára, hanem más sportágak jeles kép-
viselõi is. Most az Evangélikus Kossuth Lajos Gimnázium-
ban Vaskuti István olimpiai bajnok, a Nemzet Sportolója
volt az egyik vendég.

„Rengeteg élményt adott”

– Nem egy sportos
családból származom,
de úgy éreztem, ezt a
sportágat nekem talál-
ták ki. Szerencse is
kellett hozzá, hogy rá-
találjak, de rengeteg
élményt adott. Soha
nem éreztem tehernek
az edzéseket, mert
szerettem, amit csinál-
tam – mondta Vaskuti
István olimpiai bajnok
kenus.

„Hosszú távon eredményt fog hozni”

A tízszeres kenu világbaj-
nok nem egyedül érkezett.
A kétszeres olimpiai bajnok
vívó, Nagy Tímea is mesélt
a fiataloknak pályafutásáról,
és tanácsokat is adott.

– Azt javaslom a fiatalok-
nak, hogy a cél az, amit meg
kell fogalmazni, hogy mit
szeretne elérni. Legyen az
sport, mûvészet vagy tudo-
mány. Ha ezt kitûzte, akkor
bele kell tenni a munkát, és
az hosszú távon eredményt
fog hozni – mondta Nagy Tímea kétszeres olimpiai baj-
nok.

Az Aqua SE a rendezvénnyel szeretné motiválni a gye-
rekeket, hogy minél többen sportoljanak. A rendezvény-
sorozat elsõ vendége még Benedek Tibor volt.

– Hat éve kezdtük el ezt a programsorozatot, és azóta
számos ismert vendéget hívtunk meg. Van egy vízilabdánk,
melyet dedikálnak a résztvevõk, és szépen telik aláírások-
kal – mondta Szakács Roland, az Aqua SE elnöke.

A Példaképek közelrõl sorozat a tervek szerint tovább
folytatódik, és újabb ismert sportolókat hívnak majd Nyír-
egyházára.                                   (Szerzõ: Dankó László)

Nyíregyháza–Tokaj kerekezés május 20-án

Ha május, akkor Bringa Piknik, ezt már minden nyír-
egyházi tudja. A 6. közösségi tekerés idõpontja május 20.
A rajtpisztoly 9:50-kor dördül el, ugyanis állandó célállo-
mása a rendezvénynek, Tokaj, idén 950 éves! Elõtte per-
sze lehetõség lesz BikeSafe regisztrációra Nyíregyházán,
a Kossuth téren.

A hagyományokhoz híven, Nyírtelek és Rakamaz kö-
zösségi terein piknik pont várja a megfáradt bringásokat
gyümölccsel, pogácsával és ásványvízzel.

3 piknik pont
Sõt! A résztvevõk igényeit figyelembe véve, idén Virányos-

nál is felállítanak a szervezõk egy ilyen pontot, így már há-
rom helyen lesz lehetõség szusszanni egyet a 35 km-es úton.

A Fesztiválkatlanban DJ Till fogadja az érkezõket, akik
nyakpántot és kedvezményekre jogosító kártyát kapnak
ajándékba. A tavalyi nagy érdeklõdésre való tekintettel,
idén is lesz Bringa Tusa. Egy 15 akadályt tartalmazó, 450
méteres pályán kell végigmennie az indulónak a lehetõ
leglassabban. Ehhez egy elõzetes, ingyenes regisztrációra
van szükség, a szervezõk pedig minden résztvevõ után
5000 forinttal támogatják a Jósa András Oktatókórház
Gyermekosztályát.

A Bringa Piknik ideje alatt folyamatos a mozgó orvosi
felügyelet és a felmatricázott szervizbusz is úton lesz az
esetleges mûszaki problémák kivédésére, megoldására.

2023. május 20., 9:50, Nyíregyháza, Kossuth tér, Brin-
ga Piknik!

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Sztankovics Anna
ezüstérmes az ob-n
A kaposvári Úszó Or-

szágos Bajnokság utolsó
döntõiben a Nyíregyhá-
zi Sportcentrum ver-
senyzõi közül Sztanko-
vics Anna 50 m mellen
a délelõtti idején is javít-
va ezüstérmes lett.

Hatházi Dóra 100 m
pillangón alig maradt le
a dobogóról. Barna Bi-
anka Dorottya az 50 m
mellúszás „B” döntõjé-
ben a 3. helyen zárt. 

A fiúk mezõnyében
szintén 50 mellen Óno-
di Gyula és Barkóczi Roland is egyéni csúccsal zárt a
felnõtt ob-n.

A Nyíregyházi Sportcentrum atlétája, Helebrandt
Máté esélyesként indult, és végül nagy fölénnyel nyert,
1 óra 23 perc 26 másodperc alatt ért célba, ezzel pe-
dig magyar bajnok lett ezen a versenytávon is.

Pár hete Dudincében 35 kilométeren is nyert, és
ezen a távon szeretne indulni az augusztusi budapesti
vb-n is. Helebrandt Máté edzõje Pokrovenszki József.
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○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Az egyetem uszodája
várja az úszni vágyókat

A Nyíregyházi Egyetem uszodája, illetve 25 méte-
res medencéje az oktatási órák melletti szabad idõ-
pontokban újra várja a sportolni, kikapcsolódni, úsz-
ni vágyókat az egyetem campusán. A létesítmény por-
táján megvásárolható jegyekkel, bérletekkel bárki szá-
mára elérhetõ és használható a létesítmény.

Az egyetemi  uszoda  nyitvatartása: hétfõtõl pénte-
kig 6.00–19.45, szombaton 7.00–14.00. Az oktatási
órákon kívüli szabad sávok: hétfõtõl csütörtökig: 6.00–
7.00, 18.00–19.45, pénteken: 6.00–17.45, illetve
szombaton 6.00–14.00. További napközbeni szabad
idõpontokról az  uszoda  portájánál,  a jegy- és bér-
letvásárlás helyszínén is érdeklõdhet. Részletes infor-
mációk a  www.nye.hu  honlapon olvashatók.

Békéscsabán rendezték nemrégiben a 44. Nyílt
Gyaloglóversenyt és 29. Futógálát. A gyaloglók szá-
mára a 20 kilométeres versenytáv egyben magyar baj-
nokság is volt, így a teljes hazai élmezõny részt vett
rajta, sõt a korosztályos bajnokságnak is Békéscsaba
adott otthont.
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Képviselõi fogadóórák
Major József

(10. sz. vk. önk. képviselõje)
fogadóórát tart.

Idõpont: május 4., 17–19 óra között.
Helyszín: Móra Ferenc Általános Iskola,

Móra terem, Fazekas J. tér 8.

Vassné Harman Gyöngyi
(13. sz. vk. önk. képviselõje)

fogadóórát tart.
Idõpont: május 9., 17.00 óra.

Helyszín: Felsõsimai Közösségi Ház, Furulya u. 37.
Idõpont: május 10., 17.00 óra.

Helyszín: Vajdabokori Mûvelõdési Ház, Csendes u. 2.
Idõpont: május 10., 17.00 óra.

Helyszín: Rozsréti Részönkormányzati Iroda, Fenyõ u.  1.
Idõpont: május 16., 17.00 óra.

Helyszín: Butykai Közösségi Ház, Benkõ István u. 1.
Idõpont: május 17., 17.00 óra.

Helyszín: Mandabokori iskolaépület, Mandabokori út 23/A.

Dr. Csókay András elõadása

A világhírû idegsebész, dr. Csókay
András – akinek vezetésével 2019-
ben sikeres mûtétet hajtottak végre
egy sziámi ikerpár szétválasztásá-
ban – Nyíregyházán tart elõadást,
„Dr. Csókay András idegsebész és
társai elõadása missziós küldetésük-
rõl” címmel. A belépés díjtalan.

Idõpont: május 12. 18.00 óra.
Helyszín: DE Egészségtudományi Kar, Zilahi terem (Nyír-
egyháza, Sóstói út 2-4.)

Könyvbemutató

Veszprémy László Bernát: Tanácstalanság – A zsidó
vezetés Magyarországon és a holokauszt, 1944-1945 címû
könyvének bemutatója. Vendég: Veszprémy László Ber-
nát, a Mathias Corvinus Collegium online tudományos
ismeretterjesztõ folyóiratának, a Corvináknak a fõszer-
kesztõje.

Idõpont: május 2., 17.00 óra.
Az eseményen történõ részvétel ingyenes, azonban min-

den esetben regisztrációhoz kötött. Regisztráció: https://
feliratkozas.mcc.hu/hu/form/tanacstalansag-a-zsido-
vezetes.

Pályázati kiállítás megnyitó
40 éves Szatmár-Beregi Tájvédelmi Körzet.
Megnyitó: május 5. 11.00 óra.
Megtekinthetõ: május 25-ig.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

Szõcs Géza grafikusmûvész kiállítása
Megnyitó: május 5. 16.00 óra.
Megtekinthetõ: június 9-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, kamaraterem.

Poliszémia
Sárréti Gergely kiállítása.
Megnyitó: május 5. 18.00 óra.
Megtekinthetõ: május 20-ig.
Helyszín: Pál Gyula Terem.

„Híres nõk
a világtörténelemben”

A Deák Ferenc Akadémia Egyesület várja az érdeklõ-
dõket 26. elõadássorozatára, melynek témája

„Híres nõk a világtörténelemben”.
II. (Nagy) Katalin orosz cárnõ
Elõadó: dr. Kolontári
Attila történész, a
Nemzeti Emlékezet
Bizottsága Hivatalának
tudományos fõmunka-
társa.

Idõpont: május 4.
16.30-tól.
Mária Antónia francia
királyné
Elõadó: dr. Hahner
Péter történész, a
Rubicon Intézet fõigaz-
gatója.
Idõpont: május 11.
16.30-tól.

Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár konferenciaterme.

Idõsek Akadémiája

Cukorbetegség és kezelési lehetõségek idõskorban.
Elõadó: dr. Gaál Zsolt osztályvezetõ fõorvos, SZSZBMK
– Jósa András Oktatókórház.
Idõpont: május 11. 14.00 óra.
Helyszín: Nyíregyházi Szociális Gondozási Központ
Nappali Ellátó Centrum, Nyíregyháza, Õz u. 16.

Élményhetek és
iskola-elõkészítõ tábor

A Nyíregyházi Egyetem és a Nyírvidék Képzõ Köz-
pont Nonprofit Kft. szervezésében nyári természettudo-
mányos élményhetekre, illetve iskola-elõkészítõ tábor-
ba várják a gyerekeket.

Ha szívesen kalandozol a tudományok világában, bio-
lógiai és kémiai kísérleteken, illetve mûszaki, robotikai
foglalkozásokon vehetsz részt.

Az iskola-elõkészítõ táborba pedig az óvodásokat vár-
ják, hogy majd magabiztosan léphessenek be az iskola
kapuján és bátran kezdhessék meg tanulmányaikat.

Részletek: www.nyiregyhaza.hu.

Kertvárosi garázsvásár

Az V. Kertvárosi Garázsvásár és Babaruha Börzére
várják az érdeklõdõket május 6-án 9.00 órától a Fé-
szek utcán.

A környéken lakóktól jött az ötlet, hogy a kinõtt ru-
hákat, megunt játékokat, sporteszközöket, könyveket,
amik általában a garázsban kötnek ki, mások számára
is elérhetõvé teszik. Nonprofit módon, csak jó szán-
dékkal, civil kezdeményezésként hozták létre a ren-
dezvényt.

Idén már 60 lelkes eladót tudnak fogadni. A gyer-
mekeket kézmûves foglalkozással, arcfestéssel várják,
a helyi vendéglátóipari egység frissítõket, kávét és
ebédre babgulyást kínál térítés ellenében. A családse-
gítõ központ kihelyez egy utánfutót, ahová a végképp
feleslegessé vált ruhákat, játékokat, sportszereket el
lehet majd helyezni, hogy azok a legmegfelelõbb hely-
re, hátrányos helyzetû családokhoz kerüljenek.

Kirándulás a szalvéták világába
Tóth Zsuzsanna szalvétagyûjtõ kiállítása.
Idõpont: május 11. 16.30 óra.
Megtekinthetõ: május 23-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, társalgó.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Örökmozgó
Torma István kötetének bemutatója.
Idõpont: május 12. 16.00 óra.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, kamaraterem.

Szendrei Ágnes festménykiállítása
Idõpont: május 12. 18.00 óra.
Megtekinthetõ: május 26-ig.
Helyszín: Jósavárosi Mûvelõdési Ház.

Szép nyári nap – Neoton musical
Idõpont: május 12. 19.00 óra.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

Színvarázs
Hegedüsné Erzsó kiállítása.
Megtekinthetõ: május 13-ig.
Helyszín: Alvégesi Mûvelõdési Ház.

Célja: A motorozás és a tájékozódás, kalandozás nép-
szerûsítése, illetve Nyíregyháza és a Nyírségi települé-
sek nevezetességeinek bemutatása. Rendezõ: Denevér
Barlangkutató és Szabadidõsport Egyesület. Fõvédnök:
Tóth Imre önkormányzati képviselõ.

Idõpont: május 7. (esõnap május 21.).
Versenyközpont: Nyíregyháza, László utcai MOL kút.
Részletek: https://motoroskaland.hu.

Nyírségi Motoros Kaland

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Testbeszéd Comedy
Idõpont: május 13. 19.00 óra.
Helyszín: Alvégesi Mûvelõdési Ház.

Sváb József grafikusmûvész
és képregényrajzoló kiállítása
Megtekinthetõ: május 20-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, Képregénytár.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Virtuális idõutazás Nyíregyházán
A Nyíregyházi Turisztikai Iroda megbízásából 3 perces
egyedülálló VR film készült Nyíregyházáról, amellyel
a régi, nyüzsgõ belvárosi piaci életbe csöppenhetünk
vissza és most bárki megtekintheti elõzetes bejelent-
kezést követõen.
Idõpont: hétfõtõl péntekig 9.00–17.00 óra.
Helyszín: Nyíregyházi Turisztikai Iroda.

Elmetorna
Idõpont: minden csütörtökön 13.30–15.30 között.
Helyszín: Alvégesi Mûvelõdési Ház.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Illusztráció
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Amirõl az utcák mesélnek...

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Kovács István síremléke
állítják fel a temetõben, míg a szobrot önálló talapza-
ton a szülõház elé.

Az öt méter magas obeliszket 1929. május 28-
án leplezték le. Az emlékezõk a Kossuth

térrõl vonultak a temetõbe, miközben a
katonazenekar indulókat játszott. A meg-

emlékezést a Városi Dalegylet gyász-
éneke nyitotta meg, majd felhangzott
Arany János Magányban címû verse.
A katonazenekar gyászindulóját kö-
vetõen Nagy Lajos református lelkész,
vármegyei levéltáros mondott ünne-
pi beszédet. Krieger Mihály evangé-
likus lelkész áldotta meg a síremlé-
ket, amelyet ezt követõen koszorúk-
kal borítottak.

Az obeliszket a Luther utcai szobor-
ral együtt 1944-ben ledöntötték. Azon-

ban csodálatos módon a rajta lévõ bronz-
tábla évekkel ezelõtt Bozsó István nagyhalá-

szi gyûjtõ tulajdonába került, aki elmondása szerint egy
katonai gyûjtõ örökségébõl jutott hozzá. Ezt az eredeti
táblát építették be a felújított síremlékbe. Vajha egy-
szer a tetején lévõ bronzsas is elõkerülne!

Az elmúlt hét óta okos parcellakõ és felújított sírem-
lék hirdeti a 104 évvel ezelõtt kivégzett nemzetõr fõ-
hadnagy emlékét az Északi temetõben. Ebbõl
az alkalomból idézzük fel az eredeti sír-
emlék létrejöttét, és azt a napot, amikor
leleplezték.

Nem sokkal Kovács István halála
után Sasi Szabó László vetette fel, hogy
a vértanú emlékére rendezzenek
gyászünnepet, és a sírja fölé emelje-
nek méltó emléket. Azonban az erre
gyûjtött pénz hamarosan elértéktele-
nedett. A volt nemzetõrök Kovács Ist-
ván nevével Bajtársi Szövetséget ala-
pítottak 1924-ben emlékének ápolásá-
ra, és újra célul tûzték ki egy síremlék
megvalósítását, amelyet egy szobor fel-
állításával is összekötöttek. A Mikecz Ist-
ván alispán elnökletével megalakult szoborbi-
zottság Görömbey Imre pályamûvét fogadta el. A
szoborterv szerint az obeliszken egy szárnyát bontó
bronzsas látható, az elõterében pedig a vértanú bronz-
alakja áll. Amikor 1929 februárjában a szoborbizottság
néhány tagja Görömbey budapesti mûtermében meg-
szemlélte az elkészült modellt, dr. Spányi Géza javas-
latára úgy döntöttek, hogy az obeliszket síremlékként


